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سرمقاله

یکپارچه شدن 
پیام رسان های داخلی

در شرایط فعلی برای رشد 
پیام رسان های داخلی و ارایه 
خدمات با کیفیت بالا کاری 
که در کوتاه مدت می توان 
انجام داد این است که بار تجمیع آنها دست به کار 
شد. وجود یک پیام رسان قوی و با قابلیت سرویس 
دهی بالا می تواند نیاز کشور را به پیام رسان های 
خارجی مرتفع کند. اینکه ده پیام رسان به صورت 
همزمان با کیفیت خدمات رسانی متوسط فعالیت 
داشته باشند منجر به سردرگمی کاربران و تمایل 
برای ادامه اســتفاده از پیام رســان های خارجی 
خواهد شد. تنها کاری که در کوتاه مدت می توان 

انجام داد تجمیع...

  محمدرضــا اصنافــی، 
کارشناس فناوری اطلاعات
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وزیر ارتباطات عنوان کرد:

تاکیدات رهبر معظم 
انقلاب برای بهبود 

فضای کسب وکار  و 
رونق اقتصادی

با ارتقای کیفیت، اعتماد مردم برای مهاجرت به پیام رسان های داخلی تامین شود 

نمره قبولی برای پیام رسان های بومی
صفحه4
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اقدامات وزارت  ارتباطات قابل تقدیر است
رییس   جمهوری   در گفت و گوی   تلویزیونی   با   مردم:

وزیر ارتباطات گفت: رهبر معظم انقلاب در بخشی از 
سخنرانی خود به لزوم بهبود فضای کسب وکار جهت 
رونق اقتصادی و پیشرفت کشور اشاره و برای رسیدن 
به این هدف الزاماتی ماننــد مقررات زدایی، حذف 
راه های پرپیچ وخم کسب مجوز، کمک در تأمین مالی 
برای فعالیت های بخش خصوصی را متذکر شدند. 
»عیسی زارع پور« با انتشار پستی در کانال »بله« خود 
نوشت: پس از برگزاری نمایشگاهی که روز شنبه در 
حسینه امام خمینی )ره( برای ارائه توانمندی های 
شرکت های دانش بنیان داخلی در حضور رهبر معظم 
انقلاب برگزار شد، دیروز جمعی از تولیدکنندگان و 
صاحبان کسب و کار در حوزه های مختلف با رهبر 
معظم انقلاب دیدار کردنــد. در این دیدار تعدادی 
از شــرکت های فعال در حوزه فناوری اطلاعات و 
ارتباطات نیز حضور داشتند. وی افزود: رهبر معظم 
انقلاب در بخشی از سخنرانی خود به موضوع لزوم 

بهبود فضای کســب و کار در جهت 
رونق اقتصادی و پیشرفت کشور اشاره 

و برای رســیدن به این هدف 
الزاماتی را متذکر شــدند، از 
جمله لــزوم مقرّرات زدایی 

و حذف راه هــای پرُپیچ  
و خــم کســب مجوز 
و ســایر فرآیندهای 
اداری، کمک در تأمین 

مالی برای فعالیت های بخش 
خصوصی، نظــم و انضباط 
مالی در بودجه، رفع مداخلات 

دولتی در مالکیت...

اجتماعی

معاون پرســتاری وزارت بهداشــت با تاکید بر 
اینکه باید میان پرســتارانی که در زمان سخت 
کرونا کنار مردم بودند با کسانی که طرح خود را 
آغاز نکردند و یا ترک طرح کردند تفاوت باشد، 
درعین حال از احتمال استخدام ۲۰ هزار پرستار 

در سال آتی خبر داد. 
عبــاس عبــادی دربــاره وضعیت اســتخدام 
پرســتاران، گفت: وقتی مجوز استخدام گرفته 
می شود معمولا سازمان امور اداری و استخدامی 
خیلی وارد جزئیات نمی شود و تعداد استخدام 
مجاز وزارت بهداشــت را به شــکل کلی اعلام 
می کند. ظاهــرا قرار اســت برای اســتخدام 
حدود ۴۱ هزار نفر در ســال آتــی مجوز صادر 
 شــود که در همه بخش های وزارت بهداشــت 

خواهد بود.
وی افــزود: آنچه که طبق ســنوات گذشــته 
داشــته ایم این بود که بین ۴۰ تــا ۵۰ درصد 
مجمــوع تعــداد اســتخدامی ها مربــوط به 
گروه پرســتاری بود؛ بنابرایــن احتمالا حدود 
۱۹ تــا ۲۰ هــزار نفــر در مجوز اســتخدامی 
 پیــش رو،   همــکاران پرســتار مــا شــانس

 استخدام دارند.

معاون پرســتاری وزارت بهداشت درخصوص 
وضعیت جذب پرســتاران از کار بی کار شــده 
فعــال در دوره کرونــا، اظهار کرد: بــرای این 
دسته از پرستاران امتیاز ویژه به ازای ماه هایی 
که در بخش کرونــا فعالیت کرده باشــند، در 
نظر گرفته می شــود؛ چون باید بین کســانی 
که در دوران ســخت کرونا کنار مــردم بودند 
با کســانی که بعد از آن مشــغول به کار شدند 
یا در زمان کرونــا ترک طرح کردنــد و یا کلا 
 طرح خــود را آغــاز نکردنــد، تفــاوت وجود

 داشته باشد.
او در خصوص تعداد پرســتار جذب شــده در 
سال جاری، بیان کرد: امســال مقداری جذبِ 
باقی مانده از مجوزهای قبلی داشــتیم که بالغ 
بر ۵۰۰۰ نفر بــود و تعــدادی تبدیل وضعیت 
گروه ایثارگران انجام شــده اســت که تقریبا 
 ۱۲ هزار نفر هم در ایــن بخش تبدیل وضعیت 

شدند. 
ان شاءالله اگر مجوز جدید اســتخدامی بیاید و 
بتوانیم پیش از نوروز ۱۴۰۲ آزمون استخدامی 
را برگزار کنیم، اتفاق مبارکی در حوزه سلامت 

رخ خواهد داد.

در روز ۱۱ بهمــن که فروش بلیت ســینما نیز 
نیم بها بــود، حــدود ۹۸ هزار نفر به تماشــای 
فیلم های روی پرده نشستند تا پرمخاطب ترین 
روز ســینما در نیمه دوم ســال رقــم بخورد. 
سینماهای کشــور روز سه شنبه ۱۱ بهمن ماه و 
در آستانه شروع جشنواره فیلم فجر، در ۲ هزار و 
۳۲۵ سانس، بیش از یک میلیارد و ۸۴۰ میلیون 
تومان فروش داشتند و ۹۷ هزار و ۸۶۰ نفر هم 

به سینما رفتند.
پرفروش ترین فیلم در روز گذشته »بخارست« 
بود که بیش از ۳۳ هزار نفر تماشــاگر داشت و 
حدود ۶۱۷ میلیون تومان هــم بلیت فروخت. 
»ملاقات خصوصی« نیز با فروش ۱۹ هزار بلیت 

به فروش ۳۸۲ میلیون تومانی و »چپ راست« با 
حدود ۱۷ هزار بلیت به رقم فروش ۳۲۴ میلیون 
تومانی رسید. طبق اعلام روابط عمومی سازمان 
ســینمایی پیش تر آخرین سه شنبه پرمخاطب 
سینماها به ۲۹شهریورماه امسال با ۱۱۷ هزار و 
۵۰۰ نفر تعلق داشت. در حال حاضر »انفرادی«، 
»سگ بند« و »بخارست« فیلم های پرفروش از 
ابتدای سال تاکنون هستند. فروش کلی سینما 
در سال ۱۴۰۱ به رقم ۳۲۶ میلیارد تومان رسیده 
و ۱۱ میلیون و ۸۲۸ هزار نفر هم مخاطب داشته 
است. »لوپتو«، »جزیره فضایی«، »پسر دلفینی« 
و »پالتو شــتری« دیگر فیلم های پرفروش روز 

گذشته سینماها معرفی شده اند.

معاون پارلمانی رئیس جمهوری احتمال طرح 
ســوال از رییس جمهوری در مجلس را منتفی 
دانســت. محمد حســینی در حاشــیه جلسه 
هیئت دولــت در جمع خبرنگاران با اشــاره به 
تعامل میان دولت و مجلس اظهار کرد: در هفته 
اخیر استیضاح وزیر بهداشت را داشتیم که در 
ابتدا تعداد امضاهــای آن قابل توجه بود، ولی با 
گفت وگویی که با نمایندگان انجام شــد تعداد 
کاهش پیدا کرد و در نهایت اســتیضاح منتفی 
شد، ولی وزیر هم توضیحاتی را در کمیسیون به 

نمایندگان ارائه کرد.
وی افزود: همچنین سوالاتی از وزیر نفت و وزیر 
صمت مطرح بود که در آن ها هم ســوال کننده 
قانع شــد و این بیانگر این اســت که اگر وزرا 
پاســخ قانع کننده ای بدهنــد نمایندگان هم 
می پذیرند. حســینی ادامــه داد: امروز خبری 
در برخــی روزنامه ها تیتر شــده و هیچ مبنا و 
اساســی نــدارد و باعث شــگفتی اســت. از 
جمله برخی ســایت ها و کانال هــای خبری و 

خبرگزاری ها که در ایام اغتشاشات فعال بودند 
و به نوعی آتش بیار معرکه بودند الان هم دنبال 
فتنه انگیزی جدیدی هســتند تا اختلاف بین 
مجلس و دولــت را دامن بزنند و تلقی شــود 
 که اختلاف وجــود دارد در حالی کــه تعامل

 سازنده است.
معاون پارلمانی رئیس جمهــوری تاکید کرد: 
این خبر هم این بوده که بحث ســوال از رییس 
جمهوری در مجلس مطرح شــده که براساس 
اصل ۸۸ قانون اساســی حداقــل یک چهارم 
نمایندگان باید این تقاضا را داشته باشند. ما در 
سال گذشته یک مورد داشتیم و آن هم منتفی 
شده است و مورد دیگری نداشتیم. وی یادآور 
شد: اینکه یک پایگاه خبری یا یک خبرگزاری 
بنویسد که احتمالا یکی از نمایندگان درصدد 
جمع آوری امضاء هستند - آن هم در آغاز دهه 
فجر -واقعاً جای تعجب دارد و حســن نیتی در 
این رفتارها نمی بینیم امیدواریم که این رفتارها 

را اصلاح کنند.

وزارت امور خارجــه جمهــوری آذربایجان در 
بیانیه ای بــا مطرح کردن ادعاهایــی علیه ایران 
درباره حمله انجام شده به سفارت باکو در تهران، 
اعلام کرد که اسنادی را با درخواست محکومیت 
و شناســایی عاملان این اقدام به ســازمان های 

بین المللی مربوطه ارائه کرده است.
وزارت امور خارجه جمهوری آذربایجان در بیانیه ای 
که در وبگاه آن منتشر شده است، اعلام کرد: در ۲۷ 
ژانویه]جمعه ۷ بهمن[ اسنادی حاوی درخواست 
محکومیت بین المللی حمله تروریســتی علیه 
سفارت جمهوری آذربایجان در جمهوری اسلامی 
ایران، شناسایی و مجازات سریع سازمان دهندگان 
و مجریان این حمله تروریستی، همچنین اجرایی 
شدن تعهدات ناشــی از معاهده وین درباره امور 
دیپلماتیک به سازمان ها و پلتفرم های بین المللی 

مربوطه ارائه شد.
وزارت امــور خارجــه آذربایجان  بیــان کرد: از 
زمان وقوع این حمله تروریستی تا کنون، حمله 
مســلحانه علیه ســفارت جمهوری آذربایجان 
از ســوی ۱۰۰ کشــور و دبیرخانه هــای برخی 
ســازمان های بین المللی محکحوم شــده و بر 
ضرورت مجازات مجریان این اقدام در این بیانیه ها 

تاکید شده است.
در این بیانیه ادعا شده اســت: ایران تلاش کرده 
است مانع افشای گسترده این حمله تروریستی در 
سطح بین المللی در سازمان های بین المللی شود 
که خود عضو آن هاست و تصمیمات آن بر اساس 
اجماع اســت. در این زمینه، ایران با پیش نویس 

بیانیه ها و بیانیه های ارسالی آذربایجان به دفتر 
هماهنگی جنبــش غیرمتعهدهــا)NAM( و  
کنفرانس تعامل و اقدامات اعتمادسازی در آسیا 

)CICA( بلافاصله پس از حمله اعتراض کرد.
وزارت امور خارجــه آذربایجان همچنین مطرح 
کرد: ایران علاوه بر این برای حمایت از جایگاه خود 
در ســازمان های مذکور، از کشورهای متعددی 
درخواست کرده اما تنها ســورویه و هند از بین 
۱۲۰ کشــور جنبش عدم تعهد از موضع ایران 
حمایت کرده اند. ادعای اصلی مطرح شده توسط 
این ســه کشــور در مخالفت با مدارک پیش تر 
اشاره شده این اســت که حملات تروریستی در 
کشورهای مختلف، پیش تر در جنبش عدم تعهد 
محکوم نشده و روابط دوجانبه میان کشورها در 
پلتفرم های بین المللی مانند جنبش عدم تعهد 
مطرح نشده است. این در حالی است که جنبش 
عدم تعهد در موارد بســیاری برخی اسناد را در 
محکومیت حملاتی تروریستی که در کشورهای 
عضو آن رخ داده بودند و بــا تاکید بر حفاظت از 

نمایندگی های دیپلماتیک تصویب کرده است.
در این بیانیه آمده است: ما این اقدام تحریک آمیز 
از سوی ایران را محکوم می کنیم و این کشور باید 
بر تعهدات بین المللی اش پایبند باشد. وزارت امور 
خارجه آذربایجان در پایان مطرح کرد: آذربایجان 
از تمامی پلتفرم های بین المللی استفاده خواهد 
کرد تا به طور گسترده این اقدام تروریستی علیه 
ســفارت خود را محکوم کرده و عامــلان آن را 

مجازات کند.

معاون پرورشــی و فرهنگــی وزارت آموزش و 
پرورش از حضور حدود ۱۵۰ هــزار دانش آموز 
دختــر و پســر در مراســم امســال اعتکاف 
خبــر داد و گفــت: ۱۵۰۰ مســجد از جمعــه 
 شــب میزبان ایــن دانــش آمــوزان خواهند 

بود.
 اصغر باقرزاده در حاشــیه آیین نواخته شــدن 
گلبانگ انقلاب اســلامی که در مدرســه رفاه 
تهران برگزار شــد، جزئیاتی از مراسم اعتکاف 
دانش آموزی بیــان کرد و گفــت: تقریبا ۷۴۰ 
منطقه آموزش و پرورش در ســطح کشــور به 
صــورت خودجــوش بــا هماهنگی ســازمان 
تبلیغــات، کانون مســاجد، شــورای تبلیغات 
اســلامی و مابقی نهادهای فعــال در برگزاری 
اعتکاف، یک مســجد را به دانش آموزان دختر 
 و یک مسجد را به دانش آموزان پسر اختصاص 

دادند.
وی افزود: البته در برخی مناطــق بیش از یک 
مسجد داریم. اگر به طور میانگین ۱۰۰ نفر و در 
کل کشور ۱۵۰۰ مسجد اعتکاف داشته باشند، 
حدود ۱۵۰ هزار دانش آموز در مراســم اعتکاف 
شــرکت می کنند. معاون پرورشــی و فرهنگی 
وزارت آموزش و پــرورش با بیان اینکه مهم تر از 
برگزاری اعتکاف، داشــتن برنامه مناسب برای 
دانش آموزان است، گفت: تاکید و توصیه ما این 

بود که برنامه های مناســب برای دانش آموزان 
ترتیب داده شود و برنامه ها از حیث سخنرانی ها 
و  دعاهــا باید ویژه دانش آموزان طراحی شــده 
باشــند و مربیانی که حضور می یابد متخصص 
 باشند و لحظات دلچســبی برای دانش آموزان 

رقم بزنند.
باقرزاده ادامه داد: بنابراین بخشی از این نشست ها 
در اوقات اعتکاف به گفت وگو و پرسش و پاسخ 
اختصاص داده می شود. بچه ها سرشار از سوال 
و شــبهه هســتند. تلاش کردیم در مساجد با 
استفاده از افراد متخصص در ایام اعتکاف چنین 
برنامه هایی داشــته باشــیم. معاون پرورشی و 
فرهنگی وزارت آمــوزش و پرورش با بیان اینکه 
شــرکت کنندگان در مراســم اعتــکاف عمدتا 
متوســطه دوم هســتند اظهار کرد: ثبت نام در 
اســتان ها انجام شــده و به صــورت متمرکز و 
کشــوری نبوده است. برای شــرکت در مراسم 
اعتکاف، دانش آموزان ثبت نــام کننده از جمعه 
شــب پذیرش می شــوند. وی درباره برگزاری 
جشن تکلیف پســران نیز گفت: فرایند جشن 
تکلیف یعنی آموزش نماز، احــکام و... در قالب 
جشن نورچشــم آغاز شده اما جشــن تکلیف 
به صــورت نمادین در روز شــنبه ۱۵ بهمن در 
 اســتان های مختلف شــروع می شــود و ادامه 

پیدا می کند.

چهل و یکمین جشنواره بین المللی فیلم فجر از روز 
-۱۲ بهمن- با اکران فیلم سینمایی »استاد« شروع 
به کار کرد. چراغ چهل و یکمین جشنواره بین المللی 
فیلم فجر امروز )۱۲ بهمن( ساعت ۱۶ با نمایش فیلم 
سینمایی استاد به کارگردانی سیدعماد حسینی و 
تهیه کنندگی بهروز افخمی در پردیس سینمایی ملت 

برای اهالی رسانه روشن می شود.
استاد اولین تجربه کارگردانی فیلم بلند عماد حسینی 
است و به یکی از موضوعات ملتهب اجتماعی در سال 
اخیر می پردازد. فیلمنامه  استاد را پیام لاریان و عماد 
حسینی نوشته  و محمدحسین مهدویان به عنوان 
مشــاور کارگردان این پروژه را همراهی کرده است. 
حسن معجونی، ســجاد بابایی و هدیه حسینی نژاد، 
حوریه مقدم و مهدی ابوحمزه دیگر بازیگران استاد 
هستند. دومین اکران فیلم سینمایی شماره ۱۰ به 
کارگردانی حمید زرگرنژاد و تهیه کنندگی ابراهیم 

اصغری است که در ساعت ۱۹ برای اهالی رسانه به 
نمایش درخواهد آمد.

تازه ترین محصول بنیاد سینمایی فارابی که در میان 
آثار بخش سودای ســیمرغ فجر چهل و یکم حضور 
دارد، بر اساس یک داستان واقعی ساخته شده است 
و حســام منظور، ســیامک صفری، بهرنگ علوی، 
مهدی زمین پرداز، صحرا اسداللهی و احمد کاوری 
بازیگران این فیلم سینمایی هستند. شماره ۱۰ در 
فضایی متفاوت و نفس گیر ساخته شده و در خلاصه 
داستان آن آمده اســت: »فرار از اینجا بهترین راهه 
چون همه مون ازش می ترسیم...« امسال ۲۴ فیلم در 
بخش سودای سیمرغ در جشنواره فیلم فجر به رقابت 
می پردازند. چهل و یکمین جشــنواره بین المللی 
فیلم فجر ۱۲ تا ۲۲ بهمن ۱۴۰۱ به دبیری مجتبی 
 امینی در دو پردیس ســینمایی ملــت و برج میلاد 

برگزار می شود.

داوران فیلم هــای قرآنی در چهل و یکمین جشــنواره 
بین المللی فیلم فجر از سوی معاون قرآن و عترت وزیر 
فرهنگ و ارشاد اسلامی معرفی شدند. کارگروه هنرمندانِ 
سینمایی در انجمن خادمان قرآن کریم طی سال های 
اخیر، جریان تولید و عرضه فیلم های قرآنی مورد توجه 
قرار گرفته و با وجود همه مشکلات، نوعی فرهنگ سازی 
برای نهادینه شدن این حرکت مثبت شکل گرفته است. 
بنا براین گزارش طی حکمی از سوی علیرضا معاف معاون 
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی، داوران فیلم های قرآنی در 
چهل و یکمین جشنواره بین المللی فیلم فجر معرفی 
شدند تا به انتخاب آثار این حوزه بپردازند. در این حکم 
آمده است: با توجه به تجربیات ارزشمند و اعتبارآفرین 
و نظر به شایستگی های حضرتعالی در حوزه فعالیت های 
فرهنگی، هنری، سینمائی و تخصصی به موجب این حکم 
به عنوان داور فیلم های قرآنی برای انتخاب آثار مُلهم از 
مفاهیم و مضامین قرآن در چهل و یکمین جشــنواره 

بین المللی فیلم فجر منصوب می شوید. هیأت داوران 
معاونت قرآن و عترت وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی 
در دوره های گذشته جشنواره فیلم فجر، این فیلم ها و 
هنرمندان را انتخاب کرده بــود. نرگس آبیار برای فیلم 
شبی که ماه کامل شــد، مهدی فقیه به پاس یک عمر 
فعالیتِ هنری در ایفای نقشِ انسان های مُصلح و قرآنی، 
محمد حبیبی منصور برای مستند بانو، محسن عنایتی 
برای پویانمایی )انیمیشن( بنیامین، سیاوش سرمدی 
برای فیلم منصور، حسین دارابی، احسان ثقفی و احمد 
حیدریان نویسندگان فیلم نامه مصلحت، نازنین فراهانی 
به خاطر نقش آفرینیِ زیبا و متفاوت در راستای ترسیم 
عفو و بخشش در آموزه های دینی، بهروز شعیبی برای 
حضور در شکل گیری فیلم های مُلهم از مفاهیم و مضامین 
قرآن و عترت، کیوان علی محمدی و علی اکبر حیدری 
به خاطر انعکاس حماسه جاوید ایثار و شهادتِ خلبانان 

جان برکفِ جهاد مقدس.

سوال از رییس جمهوری در دستور کار مجلس نیستاحتمال استخدام ۲۰ هزار پرستار در ۱4۰۲ 

تلاش آذربایجان برای »محکوم کردن حمله به سفارت باکو در تهران« 

۱۵۰۰ مسجد میزبان ۱۵۰ هزار دانش آموز معتکف 

چراغ فیلم فجر چهل ویکم با »استاد« روشن می شود

داوران فیلم های قرآنی جشنواره فجر معرفی شدند

سياسیفرهنگی 
پرمخاطب ترین روز سینما در نیمه دوم ۱4۰۱
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اقتصاد2
ایران

اخطاربانکمرکزیبهصرافیها
بی دلیل از خریــد و فروش ارز 

خودداری نکنید
بانک مرکــزی در اخطاری بــه صرافی های 
مجاز تاکید کرد که صرافی نباید بدون دلیل 
موجه و تایید این بانــک از خرید و فروش ارز 

خودداری کند.
اداره نظارت بر موسســات پولــی غیر بانکی 
بانک مرکزی در نامه ای بــه صرافی ها اعلام 
کرد: حسب بررسی های به عمل آمده توسط 
بازرســان این بانک محرز گردیده، برخی از 
شــرکت های صرافی بدون دلیــل موجه و 
بدون تایید این بانک، اقدام به متوقف نمودن 
عملیات خود نموده و از فعالیت خرید و فروش 

ارز خودداری می نمایند. 
این اقــدام علاوه بــر اینکه مصــداق تخلف 
موضوع بنــد ۵ از مــاده ۴۱ دســتورالعمل 
اجرایــی تاســیس، فعالیــت و نظــارت بر 
صرافی ها می باشــد، در صورت استمرار این 
تخلــف می تواند منجــر به تعلیق یــا ابطال 
 مجوز فعالیت صرافــی در چارچوب مقرارت

 ذیربط گردد.
با توجه به اینکه طرح رتبه بندی شرکت های 
صرافی در دســتور کار این بانــک قرار دارد، 
حجم معامــلات و حضور موثر در بــازار ارز 
از مولفه هــای مهــم ایــن طرح محســوب 
شــده و منجر بــه افزایــش رتبــه کمی و 
کیفــی صرافــی می گــردد کــه در ادامه 
 صرافی های برتر مشمول مشــوق های ویژه 

خواهند.

دامنه نوسان ربع سکه بورسی 
۳۰درصد شد

هفتمین روز از حراج ســکه بورسی درحالی 
آغاز شده است که با درخواست بانک مرکزی 
دامنه نوسان معاملات ۳۰درصد شده است و 
متقاضیان خرید ربع ســکه بورسی از ساعت 
۹ صبح روز تا ۱۳ برای ثبت سفارش فرصت 

داشتند.
طبق اعلام بانــک مرکــزی دور دوم حراج 
ربــع ســکه در بــورس کالا ۱۰روزه خواهد 
بود و بــر همین اســاس متقاضیــان خرید 
ربــع ســکه بورســی در صورتی کــه قصد 
خرید این نوع ســکه از بــورس را دارند باید 
 در ۳ روز باقی مانــده نســبت بــه خریــد

 اقدام کنند.
در اطلاعیــه بــورس کالا آمــده اســت: به 
اطلاع فعالان بــازار گواهی ســپرده کالایی 
بــورس کالای ایــران می رســاند، پیــرو 
 ۱2۱۰۰ /۳۰۰ اطلاعیــه شــماره ۴۰۱/
مــورخ ۱۹/۱۰/۱۴۰۱ و درخواســت »بانک 
مرکزی جمهوری اســلامی ایــران« مانده 
دارایی ســکه طلای ربع بهــار آزادی متعلق 
به بانــک مرکزی در نمــاد معاملاتی گواهی 
سپرده کالایی ســکه طلای ربع بهار آزادی 
خزانه بانــک رفاه کارگران با نام "ربع ســکه 
۳۱2 ءرفــاه )ن(" و نماد ")ســکه ۰۳۱2ن 
۰6(" در روز چهارشــنبه ۱2/۱۱/۱۴۰۱ با 
دامنه نوســان ۳۰+/- درصد قیمــت پایانی 
نمــاد در روز کاری قبل نمــاد مذکور )طبق 
مقــررات دامنــه نوســان قیمت توســط 
 عرضه کننده تعیین می شــود( عرضه خواهد 

شد.
ســفارش گیری از ســاعت ۰۹:۰۰ شــروع 
می شــود و ســاعت ۱۳:۰۰ خاتمه می یابد. 
نحوه انجام معامله، مطابق اطلاعیه شــماره 
۱26۹6/۳۰۰/۴۰۱ مــورخ ۰۳/۱۱/۱۴۰۱ 
خواهد بود. تأکید می شــود در عرضه مذکور 
حراج به روش تک قیمتی انجام نمی شــود و 
در صورت تخصیص گواهی ســپرده کالا به 
مشــتری، قیمت معامله دقیقاً همان قیمت 
ثبت شده در ســفارش خرید مشتری خواهد 

بود. 
لازم بــه ذکــر اســت مطابــق مقــررات، 
کارگــزاران مکلــف بــه نظــارت بــر 
 سفارشــات ثبت شــده توسط مشــتریان 

خود می باشند.
گفتنی اســت، روز سه شــنبه در ششمین 
روز از مرحلــه دوم عرضــه گســترده ربع 
ســکه بهار آزادی در بــورس کالا، تعداد ده 
هــزار و ۱۴7 قطعه ربع ســکه بهــار آزادی 
تا قیمت 8 میلیــون و ۳۴۰ هــزار تومان به 
متقاضیان فروخته شــد. حجــم تجمیعی 
معاملات ربع ســکه در بورس کالا از ابتدای 
 عرضه تاکنــون ۹6 هــزار و ۱۱8 قطعه بوده 

است.

خبر

زمانی که دولت سیزدهم 
طرح نهضت ملی مســکن 
را کلید زد قیمت ســاخت 
این واحدهای مســکونی 
۴.۵ میلیون تومان در هر 
متر مربع بود اما امروز قیمت ســاخت این واحد ها 
به بیش از 7 میلیون تومان رسیده است. به گزارش 
مهر، با توجه بــه ماه های گذشــته قیمت مصالح 
افزایش پیدا کرده است و این امر روی قیمت مسکن 
نیز تأثیر گذاشته است؛ نهضت ملی مسکن نیز از این 

امر مستثنا نیست و گران شده است.
ساخت مسکن یکی از محرک های رونق اقتصادی 
است. براساس آمارهای موجود حدود یک میلیون 
شغل با رونق ساخت وســاز ایجاد می شود اما هنوز 
واحد مسکونی با این نام افتتاح نشده است. برخی 
پیمانکاران می گویند قیمت تمام شــده مسکن با 
آنچه دولت اعلام کرده تفــاوت حداقل دو میلیون 

تومانی دارد و 7 میلیون تومان تمام می شود.

گرانیمصالح
برای برنامه ریزی ساخت مســکن وزارتخانه های 
راه وشهرســازی، نفت، اقتصاد، صنعــت، معدن و 
تجارت و ســازمان برنامه وبودجه کشــور درگیر 
هســتند. مصالح ســاختمانی و زنجیره فولاد زیر 
نظر وزارت صمــت فعالیــت دارد و قیمت گذاری 
محصولات در بورس کالا کــه زیرمجموعه وزارت 

اقتصاد است، انجام می شود.
با توجه به اینکه مصالح ساختمانی روزانه افزایش 
پیدا می کند مثل قیمت یونولیت که در هفته های 

گذشته چندین برابر شده است و این گرانی ها باعث 
می شــود تا قیمت تمام شده ســاخت مسکن نیز 
افزایش پیدا کند البته گرانی محصولات فولادی در 
حالی اتفاق افتاده که تقاضای آن در بورس کالا به 
شدت کاهش یافته و رکود تورمی در معاملات این 
محصول مشاهده شد. رکود تورمی به این معنا که 

تقاضا برای کالا نیست اما هر روز گران تر می شود.

لزومحمایتازخانوارهایکمدرآمد
باید توجه داشت افزایش قیمت ساخت مسکن برای 
اقشاری است که خانه ای ندارند و امیدوار بودند با 
این طرح و مبلغ اندکی کــه در اختیار دارند دارای 
سرپناهی خواهند شــد. با این که شنیده می شود 

ممکن است رقم تسهیلات برای طرح نهضت ملی 
مســکن افزایش یابد اما برخــی خانوارها توانایی 
پرداخت اقساط با ارقام بالاتر را ندارند. از سوی دیگر 
افزایش نرخ تورم، قیمت کالاها و خدمات را گران تر 
می کند و ممکن اســت دوباره دولت از هدفگذاری 
خود فاصله بگیرد. بر اساس نظر کارشناسان وزیر 
راه و شهرسازی باید همه دغدغه خود را بر ساخت 
مســکن بگذارد که این موضوع در عملکرد رستم 
قاسمی دیده نمی شــود. جعفری افزود: در روش 
دیگر ما برای متقاضیان خانه های یک طبقه حیاط 
دار می سازیم که هزینه ساخت متری ۳ میلیون و 
۹۵۰ هزار تومان برآورد شده است و هزینه مشاعات 

نیز کسر خواهد شد.

به گفته معاون وزیر راه و شهرسازی برای شهرهای 
جدید که اراضی کم و متقاضی زیاد است خانه های 
۴ تا 7 طبقه می ســازیم قرارداد ساخت این خانه ها 
متری ۴ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان خواهد بود که با 
محاسبه نرخ تعدیل سال ۱۴۰۰ به متری 7 میلیون 
تومان می رسد. وی تصریح کرد: با انبوه سازان مدیریت 
هزینه خواهیم کرد تا قیمت تمام شده ساخت مسکن 
در دامنه متری 7 میلیون تومان باقی بماند و ساخت 
واحدها در همین باره قیمتی به اتمام برسد برای این 

منظور سهم مشاعات را کاهش می دهیم.

تحریمهامربوطبهساختوسازنمیشود
اکبر نیکزاد راهکاری برای شــتاب زدگی در طرح 
نهضت مســکن ملی به خبرنگار مهر گفت: طرح 
نهضت مســکن ملی به مرور در حال جان گرفتن 
اســت با توجه به اینکه مرحوم قاســمی در حال 
آماده سازی زیرســاخت ها بوده است و زمین های 
دولتی برای ساخت و ســازها آماده شده است اما 
باید دستگاه های مسؤول مانند بنیاد مسکن، وزارت 
نیرو، راه و شهرسازی و شهرداری ها دست به دست 
هم دهند تا کار ساخت و ساز تسریع پیدا کند چرا که 
هرکدام از این مسؤولین کارش را درست و به موقع 
انجام ندهد این مسکن سازی به تعویق خواهد افتاد 

در این میان مردم هستند که متضرر خواهد شد.
وی در پایــان بیان کــرد: در پایان بایــد گفت که 
خوشــبختانه در بحث طراحی و اجــرا نیروهای 
متخصص در کشــور وجود دارد همچنین مصالح 
و تجهیزات مرود نیاز ســاخت وساز در ایران تولید 
می شــود و مربوط به تحریم ها نخواهد شد بر این 
اساس با یک برنامه ریزی دقیق می توان به ساخت 

وساز در کشور تسریع بخشید.

افزایش قیمت ساخت واحدهای نهضت ملی مسکن

طرح نهضت ملی به متری ۷ میلیون رسید

قیمت بیش از ۳۰ قلم کالا تا ۲۳ 
درصد کاهش می یابد

معاون اول رئیس جمهوری گفت: از امروز قریب ۳2 
تا ۳۳ قلم کالا در فروشگاه های زنجیره ای بین ۱2 
تا 2۳ درصد کاهش قیمت پیدا می کنند. محمد 
مخبر در حاشیه جلســه هیئت دولت در جمع 
خبرنگاران اظهار کرد: پیرو دستور رییس جمهوری 
قریب ۳2 تا ۳۳ قلم کالا در فروشگاه های زنجیره ای 

بین ۱2 تا 2۳ درصد کاهش قیمت پیدا می کنند.
وی درباره ســفر اخیرش به شهرستان زلزله زده 
خوی افزود: تصمیمات خوبی گرفتیم. کمبود چادر 
وجود داشت که از دیشب نزدیک 6 تا 7 هزار چادر 
آوردند و امروز هم این کار استمرار خواهد داشت تا 

از این جهت کمبودی وجود نداشته باشد.

کســری ۲۰۰هزار میلیاردی 
منابع یارانه در بودجه ۱۴۰۱

براســاس پیگیری های انجام شده با وجود تأمین 
درآمدهای بودجه عمومی شاهد کسری 2۰۰هزار 
میلیــارد تومانی در منابع و مصــارف تبصره ۱۴ 
هستیم که نیمی از کسری منابع یعنی ۱۰۰هزار 
میلیــارد تومان مربــوط به تغییر نــرخ خوراک 
پتروشیمی ها است. تبصره ۱۴ قانون بودجه کشور 
مختص هدفمندسازی یارانه ها است. منابع مربوط 
به فروش نفت و فرآورده های نفتی در جدول تبصره 
۱۴ قرار می گیرند و در طرف مقابل مصارف آن در 
چارچوب مصارف هدفمندسازی پرداخت می شود 
که یکی از مهم ترین آنها پرداخت یارانه به مردم 
است. به گفته رییس سازمان برنامه و بودجه دولت 
توانسته است منابع لازم برای بودجه عمومی کشور 
را تقریباً به طور کامــل تأمین کند، به این ترتیب 
دیگر شاهد کســری بودجه دولت در سال جاری 
نخواهیم بود، البته این موضوع با مجوز مقام معظم 
رهبری برای کاهش ۱۰درصدی ســهم صندوق 

ملی از درآمدهای نفتی ممکن شد.
با وجود این و براساس گزارش مرکز پژوهش های 
مجلس شورای اسلامی شاهد کسری 2۰۰ هزار 
میلیارد تومانی در منابع تبصره ۱۴ هستیم. طی 
سال جاری شــاهد بودیم که مصارف این تبصره 
)افزایش یارانه ها پس از حذف ارز ترجیحی( رشد 
کرد اما در طرف مقابل شاهد کاهش درآمدهای آن 
بودیم. لازم به ذکر است، کل منابع تبصره ۱۴ در 
بودجه سال ۱۴۰۱، برابر 6۳6 هزار میلیارد تومان 
بوده است، به این ترتیب باید طی ۱۰ماهه حدود 
۵۳۰ هزار میلیارد تومان وصول می شد اما این رقم 

در زمان حاضر ۳8۰ هزار میلیارد تومان است.
با توجه به پیگیری های انجام شده، به منظور افزایش 
یارانه ها پس از حذف ارز ترجیحی، دولت حدود 
۱6۰ هزار میلیارد تومان در قانون بودجه پیش بینی 
کرده بود اما این رقم به ۳۰۳ هزار میلیارد تومان 
افزایش یافته اســت. در بخش درآمدها نیز تنها 
کاهش نرخ خوراک پتروشــیمی ها که در ابتدای 
سال و خلاف رقم تعیین شــده در لایحه بودجه 
دولت انجام شد سبب کسری ۱۰۰ هزار میلیارد 
تومانی شده است. گفتنی است، با توجه به وضعیت 
ناترازی انرژی به خصوص بنزین و در نظر داشتن 
اینکه بخش عمده ای از درآمدهای تبصره ۱۴ از 
این محل تأمین می شود، با حفظ روند فعلی، در 
سال های آینده شاهد تشدید کسری تبصره ۱۴ 
خواهیم بود. یکی از پیشــنهاداتی که وجود دارد 

تلفیق تبصره ۱۴ و بودجه عمومی است. 

نیازی به ثبت سفارش جدید 
برنج نیست

معاون امور برنامه ریــزی و اقتصادی وزارت 
جهادکشاورزی گفت: تولید برنج بیشتر شده 
و ذخایر خوبی داریم به همین دلیل نیازی به 
ثبت سفارش جدید برای واردات برنج نیست. 
شاهپور علایی مقدم در پاسخ به این سوال که 
چرا ثبت سفارش واردات برنج هنوز باز نشده 
است؟ گفت: میزان تولید برنج داخلی بیشتر 
شده است و در این شرایط آیا باید اجازه دهیم 

که ثبت سفارش بیشتری انجام شود؟
وی ادامه داد: بررســی هایی که انجام دادیم 
متوجه شدیم بسیاری از کشورها در هر زمان 
آماده فروش برنج به ما هستند. همچنین در 
ممتازترین سال ذخیره برنج  هستیم و هیچ 

کمبودی در این زمینه وجود ندارد.
علایی مقدم همچنین در پاسخ به اینکه چه 
برنامه ای برای ســاماندهی کالاهای اساسی 
برای شب عید دارید؟ گفت: هیچ نگرانی برای 
کالاهای مورد نیاز به شــب عید وجود ندارد. 
در  تخم مرغ، روغن، برنج، مرغ و شــکر  هیچ 
کمبودی نداریم. همچنیــن آمادگی داریم با 
همراهی تعزیرات برای تنظیم بازار شب عید 

اقدامات لازم را انجام دهیم.

اخبار

I N FO@biznews. ir

info@kASBOKARNEWS.irروزنامه كسب و كار| سال هشتم،شماره 2696| پنج شنبه 13 بهمن ماه1401

صندوق بین المللی پول با پیش بینی رشد 2 درصدی برای اقتصاد 
ایران در ســال 2۰2۳ از ورود اقتصاد انگلیس به رکود در این سال 
و افت شدید رشــد اقتصادی منطقه یورو خبر داد. به گزارش ایرنا، 
صندوق بین المللی پول در گزارش جدید خود موسوم به چشم انداز 
اقتصادی جهان پیش بینی کرده است اقتصاد جهان در سال جاری 
میلادی به طور متوســط 2.۹ درصد رشد کند که کمتر از رشد ۳.۴ 

درصدی ثبت شده در سال 2۰22 است.

اقتصادانگلیسواردرکودوآلماندرمرزرکود
این نهاد بین المللی انتظار دارد رشــد اقتصادی کشورهای توسعه 
یافته جهان در سال 2۰2۳ به کمتر از نصف برسد و از 2.7 درصد در 
سال 2۰22 به ۱.2 درصد در این سال کاهش یابد. منطقه یورو با افت 
شدید رشد اقتصادی در سال 2۰2۳ مواجه خواهد شد و در حالی که 
سال گذشته میلادی ۳.۵ درصد رشد اقتصادی را تجربه کرده بود در 
سال جاری میلادی بیشــتر از ۰.7 درصد رشد نخواهد کرد. اقتصاد 
آلمان در سال 2۰2۳ به مرز رکود می رســد و رشد ۰.۱ درصدی را 
تجربه خواهد کرد. رشد اقتصادی فرانسه نیز ۰.7 درصد، ایتالیا ۰.6 
درصد و اسپانیا ۱.۱ درصد پیش بینی شده است. اقتصاد انگلیس در 
سال 2۰2۳ وارد رکود خواهد شد و با رشــد منفی ۰.6 درصدی در 
این سال مواجه خواهد شد. انگلیس تنها کشور در میان اقتصادهای 
بزرگ دنیاست که با رکود اقتصادی و رشــد منفی در سال 2۰2۳ 
مواجه می شود. اقتصاد آمریکا نیز که در سال گذشته رشد 2 درصدی 
را تجربه کرده بود در سال جاری رشــدی بهتر از ۱.۴ درصد بدست 

نخواهد آورد. با وجود افت شدید رشد اقتصادی در کشورهای توسعه 
یافته، رشــد اقتصادی کشورهای درحال توســعه طی سال 2۰2۳ 
افزایش خواهد یافت و از ۳.۹ درصد در ســال قبل به ۴ درصد طی 
این سال خواهد رسید. اقتصاد چین در سال 2۰22 رشد ۳ درصدی 
داشته که بر اساس پیش بینی صندوق بین المللی پول در سال جاری 

رشد ۵.۳ درصدی را تجربه خواهد کرد.
روسیه که در سال پیش با رشد منفی 2.2 درصدی مواجه شده بود 
طی سال 2۰2۳ از رکود اقتصادی خارج شده و رشد اقتصادی ۰.۳ 

درصدی را تجربه خواهد کرد.

کاهشرشداقتصادیعربستانبهکمترازنصف
این گزارش همچنین متوسط رشد اقتصادی منطقه خاورمیانه در 
سال 2۰22 را ۵.۳ درصد برآورد و پیش بینی کرده است این رقم در 
ســال 2۰2۳ به ۳.2 درصد کاهش یابد. رشد اقتصادی عربستان در 
سال جاری به کمتر از یک سوم خواهد رسید و از 8.7 درصد در سال 

2۰22 به 2.6 درصد در سال جاری خواهد رسید.

چهارمینسالمتوالیرشداقتصادیایرانباوجودتحریمها
صندوق بین المللــی پول همچنین با وجود تحریم هــا انتظار دارد 
اقتصاد ایران در سال 2۰2۳ نیز روندی رو به رشد داشته باشد. ایران 
در سال 2۰22 رشد اقتصادی ســه درصدی را تجربه کرده بود و بر 
اساس پیش بینی این نهاد بین المللی در سال 2۰2۳ رشد اقتصادی 

ایران به 2 درصد خواهد رسید.

بر این اســاس صندوق بین المللی پول انتظــار دارد اقتصاد ایران 
برای چهارمین ســال متوالی و با وجود تــداوم تحریم های آمریکا 
رشد مثبت داشته باشــد. اقتصاد ایران که در ســال 2۰۱۹ در پی 
سیاست تحریم های حداکثری رشــد منفی ۳.۱ درصدی را تجربه 
کرده بود در ســال 2۰2۰ و با وجود شــیوع کرونــا از رکود خارج 
 شد و رشــد ۳.۳ درصدی و در ســال 2۰2۱ رشــد ۴.7 درصدی 

را تجربه کرد.
پیش بینی صندوق بین المللی پول از رشد اقتصادی ایران در سال 
2۰2۳ نســبت به گزارش ماه اکتبر این ســازمان تغییری نداشته 
اســت. صندوق بین الملی پول در گزارش ماه اکتبر خود نیز رشــد 
 اقتصادی 2 درصــدی را برای ایــران در ســال 2۰2۳ پیش بینی 

کرده بود.

رتبه۱۲ایرانازنظررشداقتصادیدرمیان۳۰اقتصادبزرگ
بر اســاس این گزارش ایران در میان ۳۰ اقتصاد بزرک دنیا،  در رتبه 
۱2 از نظر رشد اقتصادی در سال 2۰2۳ قرار می گیرد. هند در میان 
۳۰ اقتصاد بزرگ دنیا در رتبه نخســت قرار گرفته و بر اساس پیش 
بینی صندوق بین المللی پول رشد 6.۱ درصدی را در این سال تجربه 

خواهد کرد.
انگلیس نیز با رشــد منفی ۰.6 درصد در انتهای این رده بندی قرار 
گرفته است. از جمله کشورهایی که رشــد کمتری نسبت به ایران 
خواهند داشت عبارتند از اسپانیا با ۱.۱ درصد، لهستان با ۰.۳ درصد، 
کره جنوبی با ۱.7 درصد، برزیل با ۱.6 درصد و آرژانتین با ۱.7 درصد.

مدیرکل اقتصــاد کلان ســازمان برنامه و بودجه 
با بیان اینکه اگر قرار بود براســاس توقعات منابع 
تخصیص دهیم تورم ما تا امروز به بالای 7۰ درصد 
می رســید، گفت: حداقل ۵ میلیون نفر در خارج 
از مرز هــا از یارانــه نقدی اســتفاده می کنند. به 
گزارش تســنیم، محمد جعفری مدیــرکل امور 
اقتصاد کلان ســازمان برنامه و بودجه در نشست 
بررســی عملکرد هدفمندی یارانه ها گفت: بحث 
یارانه یکی از موضوعات مهمی اســت که ســبب 
هدر رفت منابع شــده اســت. یارانه هــا به طور 
مســاوی بین مردم تقســیم می شــود. در حوزه 
 یارانه به ویــژه در بحث انرژی شــاهد هدر رفت 

منابع هستیم.
وی افزود: در مشــهد کارخانه های بزرگی داریم و 
به دلیل مشــکل گاز ناچار به تعطیلی آنها شدیم. 
تداوم این روند می تواند فاجعه بار باشــد و ما را از 
تولید کننده به وارد کننده گاز تبدیل کند. دولت 
ها تلاش کردند تا با حداقــل هزینه این موضوع را 
مدیریت کنند. مصرف بنزین در دولت نهم و دهم 
از ۹۰ میلیون به 6۴ میلیــون لیتر در روز کاهش 
پیدا کرد. اما با تداوم قیمت ثابت اما مصرف دوباره 

افزایش یافت.
در اردیبهشت ماه ســال جای نیز شاهد تغییرات 
در ارز ترجیحی بودیم. سوال این است که چگونه 
می خواهیم منابــع موجود را به طــور عادلانه در 
جامعه توزیع کنیم. دولت در شرایط موجود امکان 
تغییرات اساســی در حوزه یارانه ها را ندارد. این 
موضوع مهم ترین مسئله ای است که دولت در حال 
حاضر با آن مواجه است. جعفری تاکید کرد: دولت 

در حال توزیع بودجه به کارمندان خود در بودجه 
است و تقریبا معادل همان رقم یارانه می دهد. در 
حقیقت پول دو دولت را می دهیم تا معیشت مردم 

را تامین کنیم.
وی در خصوص آزمون وســع و شــاخص های آن 
گفت: اتفاقــی که رخ داد این بود کــه وزارت رفاه 
تحت فشــار زیادی بود و برای ایــن کار اطلاعات 
زیــادی لازم اســت. براســاس شــاخصی کــه 
اعلام شــد، تقریبا زیر ۵ درصد افــراد برخوردار 
محســوب می شــوند و رفتار مصرفی نامناسبی 
دارند. بیش از پنج میلیون نفر در حال اســتفاده 
از یارانه  هســتند که در خارج از مرزهای کشــور 
قــرار دارند. ما به جــای 8۵ میلیــون نفر حداقل 
بــه ۹۰ میلیــون نفر یارانــه می دهیــم. حداقل 
 ۵ میلیون نفــر در خارج از مــرز هــا از یارانه ها 

استفاده می کنند.
برای اولین بار در بودجه سال ۱۴۰2 شناسایی سه 
دهک را حذف کردیم و شناسایی افراد برخوردار را 
حذف کردیم. برای این شناســایی از روند مالیاتی 
که در حال حاضر بهبود پیدا کرده اســت استفاده 

خواهیم کرد.
مدیر کل اقتصاد کلان سازمان برنامه و بودجه در 
مورد هزینه های دی ماه هدفمندسازی گفت: ۳7 
هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان یارانه پرداخت شــده 
است که ۳۰ همت بابت پرداخت نقدی بوده است. ۴ 
همت به کمیته امداد، ۳ همت به حوزه بهداشت و 
7 همت مربوط به شرکت های مشمول بوده است.

به عبارتــی ماهانه ۳7 هزار میلیــارد تومان یارانه 
لاجرم داریم. ایــن خیلی عدد بزرگی اســت که 

باید فــورا فکــری برای آن داشــته باشــیم. اگر 
بخواهیــم ایــن یارانــه را تبدیل بــه کالا کنیم 
باید مراقبــت کنیم کــه هیچ نــوع تورمی برای 
 کالا بــه وجــود نیاید چرا کــه قابلیــت افزایش 

هزینه ها را نداریم.

نیازدوبرابریتامینمنابعگندمتاپایان
سال

در بودجه 6۳6 هزار میلیارد تومان برای هدفمندی 
در نظر گرفتیم اما منابع محقق نخواهد شد. چرا که 
باید در حوزه نرخ خوراک پتروشیمی ها و حامل ها 
تغییر ایجاد می کردیم اما به دلیل اینکه این اتفاق 
به دلیل عدم آســیب بورس بورس اجرایی نشده 
اســت شــاهد ۱۰۰ همت کاهش منابع هستیم. 
در نتیجه ســازمان برنامه تا حد ممکن مصارف را 
کاهش داده اســت. ما در ۱۰ ماهه ۵2 همت برای 
واردات گندم اختصاص دادیم. تا پایان ســال نیز 
باید 7۰ همت دیگر قرار بدهیم که نشــان از رشد 
دو برابری مصارف نســبت به قانون بودجه است. 
جعفری تاکید کــرد: برای حوزه تولیــد به دلیل 
محدودیت منابع چاره دیگری نداریم. براســاس 
اجاره مقام معظــم رهبری اجازه برداشــت دو تا 
۱۰ درصد از منابع صندوق توسعه ملی را دریافت 
کردیم که این منابع را برای تولید استفاده خواهیم 
کرد. با وجود سیســتم انقباضی ایــن وضعیت را 

داریم.
اگر قرار بود براساس توقعات منابع تخصیص دهیم 
تورم ما تا امروز به بالای 7۰ درصد می رســید. در 
سال گذشته ۱6 میلیارد دلار برای کالاهای اساسی 

هزینه کردیم که طبق قانون باید 8 میلیارد هزینه 
می شد. در دنیا کالاهای اساسی نیز افزایش قیمت 
داشــت. برای 8 میلیارد اضافه ناچار شــدیم تا از 
صندوق توسعه ملی عددی را برداشت کنیم. بانک 
مرکزی محدودیت ارزی دارد و راه غیر مســتقیم 
تامین را پیشــنهاد می دهد که همان سامانه نیما 
است. با این اتفاق مجبور می شــویم منابع ریالی 
را براساس پایه پولی افزایش دهیم و با استفاده از 
آن ارز از نیما بخریم. به طور مثال حدود ۵۰ هزار 
میلیارد تومان افزایش را داریم که با ضریب فزاینده 
به ۴۰۰ همت نقدینگی تبدیل می شود. این موضوع 
برای رقمی حدود ۳ تا ۴ میلیارد تومان است. اگر 
قرار باشد که 8 میلیارد را به این شکل تامین کنیم 
معادل ۱7 درصد کل نقدینگی آن روز، نقدینگی 

خلق می کردیم.

احتمالتزریقهزارو6۰۰هزارمیلیارد
تومانینقدینگی

وی افزود: به طور مثال اگر می خواســتیم در سال 
۱۴۰۱ از منابع ریالی بانک مرکزی)استقراض بانک 
مرکزی( برای تامین حــدود ۱۰ میلیارد دلار ارز 
ترجیحی ســال جاری از طریق سامانه نیما تامین 
کنیم، حدود هزار و 6۰۰ هزار هزار میلیارد تومان 
به نقدینگی افزوده می شــد. این کار تورم بســیار 
شدیدی را به جامعه تحمیل می کرد. کل واردات 
کشور در طول یک سال ۵۵ میلیارد دلار است. در 
نهایت نمی توانیم این کار را انجام دهیم. بنابراین 
به این نتیجه رسیدیم که بخش خصوصی نیز وارد 

موضوع شود.

رشد ۲ درصدی اقتصاد ایران در سال ۲۰۲۳

پرداخت ۳7 هزار و 5۰۰ میلیارد تومان یارانه در دی ماه

۵ میلیون نفر در خارج یارانه نقدی می گیرند

گروهاقتصادایرانوجهان
Newskasbokar@gmail.com



3 بازار

وزیر نفت با اعــام اینکه حــدود ۶۰ درصد از 
مشــترکان گاز در هفته های اخیــر هیچگونه 
افزایش قیمتی نداشتند، اعام کرد: پالایشگاه 
فاز ۱۴ پارس جنوبی در دهه فجر به بهره برداری 
می رسد که روزانه ۵۶ تا ۶۰ میلیون متر مکعب 

گاز را فراوری می کند. 
جواد اوجی در حاشیه جلســه هیات دولت در 
جمع خبرنــگاران اظهار کرد: بــا بهره برداری 
از ایــن مرحله، پرونده احداث پالایشــگاه های 
 پارس جنوبی بسته می شود و این آخرین فاز آن 

خواهد بود.
وزیر نفت بــا بیان اینکه برای ایــن فاز از پارس 
جنوبی حدود ۲.۳ میلیارد دلار سرمایه گذاری 
شده است، گفت: مجموع طرح های پتروشیمی 
و پالایشگاه گاز که در دهه فجر به بهره برداری 

می رسد، بالغ بر ۳ میلیارد دلار است. 
وی در رابطه بــا تعرفه گاز مشــترکان خانگی 
گفت: پیشتر به مردم شــریف و همه مشترکان 

مشــترکان گاز خانگی و تجاری اطاع رسانی 
کرده بودیم که مشــترکاتی که خارج از الگوی 
مصرف داشــته باشــند رویه متفاوتی در پیش 
خواهیم گرفت؛ آن دسته از مشترکانی که خارج 
از الگوی مصرف گاز ، مصارف غیر متعارف دارند 
منتظر قبض های بالا باشــند. وزیر نفت گفت 
بر اســاس قانون بودجه آن دسته از مشترکانی 
که در ســقف الگوی مصرف گاز هســتند هیچ 
گونه افزایــش قیمتی ندارنــد و نزدیک به ۶۰ 
 درصــد از مشــترکان گاز هیچ گونــه افزایش 

قیمت نداشتند. 
اوجی با بیــان اینکه ۷۰ درصــد تخفیف برای 
مشــترکینی اعمال خواهد شد که طبق سقف 
تعیین شــده در جداول ۵ اقلیــم آب و هوایی 
برای سه ماه زمســتان گاز مصرف کنند، اظهار 
داشت: مشــترکینی که خارج از الگوی مصرف 
گاز اســتفاده کنند باید به صورت غیر یارانه ای 

پرداخت کنند.

رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار اعام کرد: با عرضه کمتر از ۵۰ هزار 
خودرو در بورس کالا بیش از ۱۳ هزار و ۳۵۰ میلیارد تومان از جیب واسطه ها 
و دلالان خارج و به چرخه تولید و مردم بازگشــت.به گزارش مهر، مجید 
عشقی با اشاره به مزایای عرضه خودرو در بورس کالا گفت: با معامله ۴۸ 
هزار و ۸۴۴ دستگاه خودرو در بورس کالا تا چهارم بهمن ماه ۱۴۰۱، بیش 
از ۱۳ هزار و ۳۵۰ میلیارد تومان از جیب واسطه ها و دلالان خارج شد و به 
چرخه تولید و مردم بازگشت.وی با اشاره به اینکه عرضه خودرو در بورس 
کالا در مراحل اولیه خود قرار دارد، یادآور شد: عرضه خودرو در بورس کالا به 

نفع مصرف کنندگان، تولیدکنندگان و خودروسازان است.
رئیس سازمان بورس با اشاره به مشکات متعدد صنعت خودرو که زیان 
انباشته ۱۵۰ هزار میلیارد تومانی این صنعت را رقم زده است، گفت: یکی 
از مشکات قیمت گذاری دستوری است که با مکانیسم عرضه در بورس 

کالا اصاح می شود.
معاون وزیر اقتصاد با اشاره به سودی که دلالان از تفاوت قیمت کارخانه و بازار 
می برند، افزود: قیمت کارخانه در سال های گذشته متناسب با تورم افزایش 
پیدا نکرده است و برخی تصور می کنند اگر قیمت کارخانه را پایین نگه داریم 
قیمت خودرو در بازار هم پایین می آید، اما اتفاقی که در هفت هشت سال 
گذشته رخ داده این بود که قیمت کارخانه پایین بود و سود اختاف قیمت 

کارخانه و بازار آزاد به جیب واسطه ها می رفت. رئیس سازمان بورس گفت: 
بورس کالا وکیل مدافع هیچ سازمانی نیســت و اگر وارد عرضه خودرو در 
بورس کالا شدیم به این دلیل نبود که خودرو را کالایی بورسی می دانستیم، 

اما بخشی از مشکات صنعت خودرو از قیمت گذاری دستوری است.
عشقی درباره نشست با شــورای رقابت، بیان داشت: هنوز به جمع بندی 
نهایی نرسیده ایم، زیرا موضوع حساس اســت و ابعاد مختلفی دارد و باید 
مباحث مطرح شود. در این زمینه با شورای رقابت در کالاهای مختلف این 
مسیر را طی کرده ایم. برای مثال در محصولات پتروشیمی و فولاد که نتیجه 
بخش هم بوده است.این مقام مسؤول، یکی از مسوولیت های اصلی سازمان 
بورس را همچنان که در قانون ذکر شده ایجاد یک بازار شفاف، منصفانه و 
کارآمد برشمرد و افزود: تاش کردیم که در این سه محور فعالیت های خود 

را انجام دهیم.
وی افزود: شفافیت اطاعاتی ناشران، انتشار معامات و انتشار عمق مظنه 
برای کل بازیگران بازار، شــفافیت در آمار تخلفات بازار سرمایه از دستور 
کارهای جدی ما بوده است.عشقی با اشاره به الزام قانونی افشای تخلفات 
ناشــران بازار، گفت: بالاخره بعد از سال ها این دســتورالعمل تهیه شد و 
اشخاصی که بعد از تصویب این دســتورالعمل تخلفی را در بازار سرمایه 

مرتکب شوند، آمار و نوع تخلفات با اسم درج خواهد شد.

رئیس سازمان بورس اضافه کرد: حساسیت ما این است که چون بیش از 
هشت هزار هزار میلیارد تومان دارایی مردم تحت مدیریت این افراد است، باید 
صیانت شود.وی به اقداماتی که برای منصفانه بودن بازار انجام شده از جمله 
تقویت زیر ساخت های معاماتی، زیر ذره بین بردن معامات الگوریتمی به 

صورت برخط در حین انجام معامله و سفارش اشاره کرد.
عشقی اظهار داشــت: در حوزه کارایی نیز به این سمت رفته ایم که دامنه 
نوسان و زیرساخت های بازار را به مرور اصاح کنیم. اکنون اصاح تدریجی 
دامنه نوسان آغاز شــده و نتایج خوبی داشته اســت.وی انحصار زدایی از 
مجوزهای نهادهای مالی را یکی دیگر از اقدامات انجام شده برشمرد و گفت: 
بیش از ۱۲ سال بود که مجوز کارگزاری صادر نشده بود که در این زمینه 

تسهیل کردیم و اکنون از طریق درگاه ملی مجوزها این کار انجام می شود.
رئیس سازمان بورس، اصاح اساسنامه صندوق پالایشی یکم و دارایی یکم 
برای جبران ظلم بزرگی به دارندگان سهام این صندوق ها شده بود مورد 
اشاره قرار داد و افزود: یکی از وظایف سازمان حفظ منافع و حقوق سهامداران 
است که در این زمینه هم در ماه های گذشته تاش کرده ایم با تشکیل میز 
صنعت بررسی مشکات صنایع مختلف را داشته باشیم و مواردی که در 
سودآوری شرکت ها مؤثر است را پیگیری کنیم تا بتوانیم حقوق و منافع 

سهامداران را در بازار سرمایه حفظ کنیم.

وزیر اقتصادی و امور دارایی گفت: امیدواریم با اباغیه دیروز بانک مرکزی، از 
هفته آینده شاهد سرعت بخشیدن به فرآیند وام های خرد باشیم. سیداحسان 
خاندوزی در حاشیه جلسه هیات دولت در جمع خبرنگاران گفت: با توجه 
به تراز تجاری مثبت کشور، مشکلی در تامین ارز مورد نیاز برای تجارت و 
واردات رســمی نداریم و تخصیص ارز بدون محدویت انجام می شود. وی 
میزان تراز تجاری کشور را در ۱۰ ماهه امسال بیش از ۲۰ میلیارد دلار برآورد 
کرد . خاندوزی ابراز امیدواری کرد که با تزریق این منابع به تولیدکنندگان 

و فعالان اقتصادی ظرف هفته های آینده از دوره آشــوب اقتصادی حوزه 
ارزی به دوره ثبات قدم بگذاریم. از وزیر اقتصاد درباره مصوبه مولدســازی 
دارایی های دولت در شورای هماهنگی اقتصادی سران قوا سوال شد که وی 
توضیح داد: در کشور ده ها هزار پروژه نیمه تمام وجود دارد که می توان آنها 
را با تزریق منابع زنده کرد. وی با بیان اینکه در روزهای اخیر برخی در شبکه 
های مجازی اقدام به فضاســازی در این خصوص کردند، اظهار داشت: سه 
قوه در این مسیر فعال هستند و اساساً در این مسیر تحولی رو به پیشرفت و 

برای آینده سرمایه گذاری و پروژه های عمرانی استان ها هیچ عقب نشینی 
صورت نخواهد گرفت. خاندوزی افزود: اگر ایرادات فنی و تخصصی وجود 
داشته باشد، شورای عالی هماهنگی سران سه قوه آن در مصوبه جدید خود 
در قالب اصاحیه لحاظ خواهد کرد و تصمیم گیری ها در شفاف ترین حال 
ممکن اطاع رسانی خواهد شد. وزیر اقتصاد تاکید کرد: سالها بود که دستگاه 
ها و مدیران دولتی در برابر واگذاری زمین ها و ساختمان های متروکه خود 
مقاومت می کردند و به همین دلیل این مصوبه در سران قوا به تصویب رسید.

بازگشت ۱۳ همت از جیب دلالان خودرو به چرخه تولید و مردمحدود ۶۰ درصد از مشترکان گاز افزایش قیمت نداشتند

اگر ارزش روز خودرویی ۳ میلیارد تومان باشد معاف از مالیات است

اعلام نرخ مالیات بر خانه ها و خودروهای لوکس در سال آینده 

پرداخت وام های خرد سرعت می گیرد
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رئیس اتحادیه تولیدکنندگان و فروشــندگان 
لوستر تهران در خصوص وضعیت تهیه مواد اولیه 
این صنعت گفت: در کل باید گفت خوشبختانه 
در حال حاضر در این صنعت کمبود مواد اولیه 
نداریم و درباره واردات مواد اولیه اي که در کشور 
وجود ندارد نیز با مشکل بزرگي مواجه نشده ایم.

حمیدرضا منافي، رئیس اتحادیه تولیدکنندگان 
و فروشــندگان لوســتر تهران بیان کرد: مواد 
اولیه عمده ما فلزهایي مثــل برنز، برنج، آهن و 
در برخي مواقع آلومینیوم اســت و بخشي هم 
قطعات شیشه اي هســتند که ۲۰ درصد مواد 
تشکیل دهنده لوســتر هستند. خوشبختانه در 
کشور ما مواد اولیه فلزي اغلب در دسترس بوده 
و نیازي به واردات در این زمینه نیست. اما حدود 
۲۰ درصد از دیگر مواد اولیــه کاربردي در این 
صنعت وارداتي هستند، چرا که در ایران صرفه 
تولید ندارند. لوسترهاي برنزي ریخته گري مي 
شوند؛ اما لوسترهاي بلوري کار شیشه گري در 

آنها انجام مي شود.
وي با بیان اینکه آمــار دقیقي از میزان صادرات 
لوستر از کشور وجود ندارد؛ اما به نظر مي رسد 
این عدد در سال گذشــته بیش از پنج میلیون 
دلار بوده اســت. خوشــبختانه وزارت صمت 
همکاري خوبي در زمینه صادرات با ما داشــته 
 و ســختگیري هاي حداقلي براي مــا در نظر 

گرفته است.
رئیس اتحادیه تولیدکنندگان و فروشــندگان 
لوســتر تهران بیان کرد: در نگاه اول به نظر مي 
رسد که کالاي تولیدي ما لوکس است اما فارغ از 
آن این محصول حاصل کار و تولید صنعتگراني 
اســت که با تاش خود ارزش افزوده خلق مي 
کنند. در مرحله بعدي لوستر یک کالاي اساسي 
و مورد نیاز فوري مردم و مصرف کننده نیست و 
به همین دلیل وزارت صمت نیز این موضوعات 
را لحاظ کرده است. به اصطاح به این نوع کالاها 
واسطه اي گفته مي شود و به همین دلیل براي 
صادرات مشمول عوارض پایین هستند و با ارز 

نیمایي نیز محاسبه مي شوند.
وي ادامه داد: در موضوع قطعــات و مواد اولیه 
وارداتي نیز خوشبختانه سختگیري زیادي نبوده 
و تعرفه ها در این بخش نیز متناســب با شرایط 
و حال و روز این صنعت بوده است. خوشبختانه 
از نظر کیفیــت، تولیدکننــدگان ایراني ممتاز 
هستند، هر چند هزینه هاي تولید در ایران بیش 
از چین است؛ اما اکنون به کشورهاي ارمنستان، 
ترکیــه، روماني، روســیه و کشــورهاي حوزه 
خلیج فارس صادرات انجام مي شــود. تعدادي 
 از تاجــران هم به کشــورهاي اروپایي صادرات 

خوبي دارند.
منافي در خصوص تعداد بنــگاه هاي تولیدي 
در تهران نیز گفت: آمار دقیقي در کل کشــور 

وجود نــدارد؛ ولــي طبق برخــي برآوردهایي 
که صورت گرفته در ســطح تهران ۱۷۰ بنگاه 
کوچــک تولیدي وجــود دارد. ایــن در حالي 
اســت که تولیدکنندگاني هــم داریم که جزو 
اتحادیه نیستند و مجوز خود را از وزارت صنایع 
دریافت کرده اند و البته کارآفرین هاي بســیار 
بزرگ تري نیز هستند که نیازي به جواز کسب 
اتحادیه ندارند چون ماهیت اتحادیه بر موضوع 
تولیدي هاي کوچک متمرکز شــده است. این 
کارآفرین هاي بزرگ پروانــه بهره برداري خود 
را از وزارتخانه صمت دریافــت مي کنند. طبق 
برآوردها بیش از هــزار واحد تولیدي کوچک و 
بزرگ در این صنعت مشغول به کار هستند. در 
این میان واحدهایي هستند که ۱۰ تا ۳۰۰ نفر 

پرسنل دارند و در این حوزه فعالیت مي کنند.
وي تصریح کرد: تصور ما این است که مشابه این 
شهر با مقیاس کوچکتر را در تهران ایجاد کنیم. 
در این شهر بخشي را به عنوان شوروم« یا اتاق 
نمایش اختصاص خواهیــم داد که خریدارهاي 
داخلي و خارجي به آنجا مراجعه کرده و کالاي 
مورد نیاز خود را به آساني مشاهده و خریداري 

کنند.
منافي به اثرات منفي نوســانات ارزي بر کشور 
اشــاره کرد و افزود: نوســان هاي ارزي باعث 
ایجاد مشــکاتي براي تولید کشور شده است. 
نوســانهاي ارزي تاثیر منفــي و نامتعارفي در 
کل اقتصاد کشــور خواهد داشــت و به همین 
دلیل تقریبــاً همه صنایــع و تولیدکنندگان از 
این اتفاق متضرر خواهند شــد. صنف ما هم از 
این اتفاق مســتثني نخواهد بود. درباره همان 
میزان مــواد اولیه که ما مجبور هســتیم اقدام 
 به واردات آن کنیم، نوســان هاي ارزي اثرگذار 

خواهد بود.
وي ادامه داد: در کنار اثرات نامطلوب نوسانهاي 
ارزي ما بحث تغییرات قیمت جهاني را هم داریم 
که آن هم بــر قیمت نهایي ما تاثیر گذاشــته و 
موجب گران شــدن محصول خواهد شد. ولي 
با تمام این شــرایط که از عهده تولیدکننده هم 
خارج بوده اســت، در این حــوزه صنعتگران و 
تولیدکنندگان سعي کرده اند مسیري را دنبال 
کنند که محصولات اقتصــادي تولید کرده که 
قشرهاي متوســط جامعه نیز بتوانند کالاهاي 
مورد نیاز خود را تهیه کننــد. البته لازم به ذکر 
اســت که این مورد به این معني نیست که این 
قبیل کالاها کیفیت مناسبي ندارند بلکه بیشتر 
سعي شــده قیمت تمام شــده متناسب باشد 
و در این مــورد تولیدکنندگان مــا براي ایجاد 
تعادل در بازار در مواردي حتي حاشــیه ســود 
خود را نیــز کاهش دادهاند. بــراي این منظور 
 مدلهایي تولید شــده که نیاز به هزینه کمتري 

داشته اند.

ســخنگوی دولت بــا اعام 
اینکه ۳۲ قلم کالای مورد نیاز 
روزمره مردم از امروز تا پایان 
ماه رمضان با قیمت تخفیفی 
توزیع می شــود،گفت: این 
کالاها فقط مخصوص یک شــرکت نیست. به گزارش 
ایســنا، علی بهادری جهرمی در حاشیه جلسه هیئت 
دولت در جمع خبرنگاران با تبریک آغاز دهه فجر انقاب 
اسامی و روز پدر، اظهار کرد: آرزو می کنیم سیر تعالی و 
پیشرفت کشور که از اول انقاب اسامی آغاز شده است، 

در گام دوم انقاب با سرعت مضاعف پیش برود.
وی افزود: در جلســه هیات دولت، گزارش های متعدد 
از سوی دســتگاه های مختلف در خصوص برنامه های 
دولت در دهه فجر ارایه شد. گزارش مبسوطی از سوی 
وزیر کشور و بهداشت از نحوه امدادرسانی به زلزله زدگان 
شهرستان خوی ارایه شد. توزیع گسترده چادر و امکانات 
مختلف انجام شده، اما حجم تخریب و سرمای زیاد هوا، 
اذیت کننده اســت که رئیس جمهور ومعاون اول برای 

تسریع و استمرار خدمات رسانی دستور داده اند.

بهادری جهرمی با بیان اینکــه گزارش های خوبی از ۴ 
هزار طرح برای افتتاح در دهه فجر ارائه شده است، گفت: 
همچنین گزارش های مختلفی از دستاوردها و آمار کشور 
نیز ارایه شد مثا رشد صنعت فولاد رتبه اول جهانی را 

بدست آورده است.
ســخنگوی دولت افــزود:  وزیر فرهنــگ از اختتامیه 
جشنواره تئاتر فجر و آغاز فیلم فجر گزارشی ارائه کرد. 
دیروز اختتامیه تئاتر فجر با استقبال خوب مردم برگزار 
شد. نمایشگاه شــهر خانواده که طرح وزارت فرهنگ 
با همکاری نظام بانکی و وزارت صمت اســت از امروز 
آغاز می شــود و محصولاتی از جمله پوشاک و وصنایع 
دستی با تخفیف های مناسب و خرید اعتباری آغاز به 
کار کرده است . البته محدود به تهران نیست و در سایر 

شهرستان ها هم مشابه این نمایشگاه برگزار می شود.
وی همچنیــن اضافه کــرد: وزارت جهاد کشــاورزی 
جشــنواره ای را با همــکاری اتحادیه هــای صنفی و 
فروشگاه های زنجیره ای آغاز کرده است که ۳۲ قلم کالای 
مورد نیاز روزمره زندگی مردم از امروز تا پایان ماه رمضان 
با قیمت تخفیف ویژه توزیع می شــود. این کالاها فقط 
مخصوص یک شرکت نیست، بلکه برندهای مختلفی 
دارد. هر فروشگاه زنجیره ای بخشی از این محصولات را 

ارائه می کند. به موازات این طرح ها، قانون اجرای طرح 
کالابرگ الکترونیکی نیز پس از اجرای کامل در استان 
هرمزگان، در سه استان قزوین، گیان و مرکزی اجرا می 
شود تا کسانی که مایل هستند از کالابرگ به جای یارانه 

نقدی استفاده کنند.
وی ادامــه داد: یکی دیگر از مصوبــات دولت، تصویب 
کلیات لایحه تشــکیات و اختیارات و وظایف وزارت 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی بود. بهادری 
جهرمی درباره مصوبه مولد سازی دارایی های دولت نیز 
اظهارکرد: این طرح  اختصاص به سال جاری ندارد و شش 
هفت سال هست که در قوانین بودجه سنواتی، مجلس 
تکلیف می کنــد تا بســیاری از دارایی های بخش های 
مختلف دولتی که به نوعی معطل مانده، تعیین تکلیف 
شوند. مردم این زمین ها و اموال راکد یا طرح های نیمه 
تمام را در شهرســتان ها می بیننــد و می دانند متعلق 
به دستگاه های اجرایی اســت. با وجود آنکه قانونگذار 
در قوانین بودجــه مقرر می کند که ایــن اموال صرف 
مولدسازی شــود، اما تجربه نشــان داده که این قانون 
و فرآیندها و روال های موجــود توانایی انجام وظایف 
قانونی ندارد. بعضا درصد تحقق این قانون به ده درصد 

هم نرسیده است.

وی دربــاره زمان ارائه برنامه هفتم توســعه به مجلس 
شورای اسامی خاطرنشان کرد: فرایند نگارش برنامه 
توسعه هفتم برای پنج ســال آینده به کار کارشناسی 
دقیق نیاز دارد. سیاســت های کلی برنامه  توســعه در 
شهریور اباغ شده و پنج ماه گذشته است که پنج ماه برای 
تدوین برنامه توسعه حداقل زمان ضروری است. سازمان 
برنامه و بودجه در حال نهایی کردن برنامه هفتم است که 
بافاصله در دولت با سرعت بررسی شود و تا پایان سال 

آماده و تقدیم مجلس شود.
سخنگوی دولت درباره زمان تشکیل سازمان بازرگانی 
نیز گفت: پــس از تصویب دولت، لایحه تشــکیل این 
سازمان باید در مجلس بررسی شود و در دستور کار قرار 
گیرد. تصمیم گیر نهایی درباره تشکیل سازمان بازرگانی 
مجلس است. دولت آمادگی کامل دارد که پس از تصویب 

مجلس، این سازمان را بافاصله تشکیل دهد.
بهادری جهرمی درباره حکم انفصــال از خدمت وزیر 
آموزش و پروش بیــان کرد: متوجه نشــدیم چرا یک 
موضوع غیرقطعی در رســانه ها مطرح شــد. این رای 
غیرقطعی و مربوط به شکایتی اســت که در سال ۸۸ 
درباره نحوه محاسبه سنوات خدمت یکی از کارمندان 
آموزش و پرورش صورت گرفته بود و سوء برداشتی در 
روش محاسبه وجود داشته است و همین عامل موجب 
صدور رای شد که البته رای هنوز غیرقطعی بوده و هنوز 
لازم الاجرا هم نیست. صندوق بازنشستگی نیز موضوع را 
پیگیری می کند تا این سوء برداشت برطرف شود. طبیعتا 
مساله خاصی نخواهد بود. بهادری جهرمی در پاسخ به 
پرسشــی مبنی بر اینکه بررسی دستور رییس جمهور 
برای واگذاری خودروهای خارج از ضابطه به کجا رسید 
و آیا تخلف دستگاه ها محرز شده است؟ گفت: رییس 
جمهور تاکید داشــته و دارد که به هیچ وجه در زمینه 
خودرو دولتی و خصوصی ویژه خواری صورت نگیرد تا 
دستگاه ها خارج از روالی که مردم در آن قراردارند، خودرو 
تهیه نکنند. این موضوع از ابتدای دولت به دستگاه ها اباغ 

شده است و دستگاه ها ملزم به آن هستند.
وی ادامه داد: رئیس جمهور به وزیر صمت دستور داده 
است تا بررسی کنند که درتهیه خودروهای نه شخصی، 
بلکه ادارای تخلفی صورت گرفته اســت یــا نه که اگر 
تخلفی صورت گرفته با آن برخورد شود. هنوز گزارش 
وزارت صمت جمع بندی نشــده تا قطعا اگر تخلفی از 
دستور رئیس جمهور صورت گرفته باشد، با آن برخورد 
شود. وی همچنین در پاسخ به این سوال که آیا میزان 
عیدی کارکنان دولت مشخص شده است، گفت: هنوز 

پیشنهادی ارایه نشده است.

News kasbokar@gmail.com

سخنگوی دولت خبر داد:

توزیع ۳۲ قلم کالای مورد نیاز مردم 
در صنعت لوستر کمبود مواد اولیه نداریم

ســخنگوی کمیســیون تلفیق لایحه بودجه ۱۴۰۲ از مصوبه این کمیسیون 
درباره تعیین نرخ مالیات بر خانه ها و خودروهای لوکس در سال آینده خبر داد. 
رحیم زارع به تشریح آخرین مصوبات کمیسیون تلفیق بودجه ۱۴۰۲  پرداخت 
و توضیح داد: در لایحه دولت پیشنهاد شــده که مالیات واحدهای مسکونی و 
باغ ویاهای مجاز که ارزش آن ها با احتســاب عرصه و عیــان بیش از ۲۰ هزار 
میلیارد تومان )همت( است، مازاد بر این مبلغ مشمول مالیات دو در هزار شوند. 
کمیسیون تلفیق این را اضافه کرد که این مالیات شامل زمین های فاقد اعیانی و 

دارای کاربری مسکونی در شهرهای بالای ۱۰۰ هزار نفر هم می شود.
وی ادامه داد: دولت در لایحه بودجه تنها مالیات مالیات واحدهای مسکونی و باغ 
ویاها را آورده بود که کمیسیون تلفیق زمین های فاقد اعیانی و دارای کاربری 
مسکونی در شهرهای بالای ۱۰۰ هزار نفر را به آن اضافه کرد. زارع با ارائه مثالی 
توضیح داد: اگر واحد مســکونی، باغ ویا و زمین های فاقد اعیانی در شهرهای 
بالای صد هزار نفربه ارزش روز ۲۰ میلیارد تومان باشد، از پرداخت مالیات معاف 
است اما اگر مثا ۲۵ میلیارد تومان باشــد، باید به ازای ۵ میلیارد تومان مازاد 
۲ در هزار مالیات بپردازند؛ این مالیات بر عهده شخصی است که در ابتدای هر 

سال مالک باشد.
سخنگوی کمیســیون تلفیق لایحه بودجه ۱۴۰۲ درباره مالیات خودروهای 

لوکس گفت: در لایحه دولت آمده که  انواع خودرو سواری و وانت دو کابین دارای 
شماره انتظامی شخصی در اختیار مالکین اعم از اشخاص حقیقی و حقوقی که 
قیمت روز خودروی آن ها بیش از یک میلیارد و ۵۰۰ میلیون تومان است، نسبت 
به مازاد این مبلغ مشمول مالیات ســالیانه خودرو به نرخ یک درصد می شوند؛ 
کمیسیون تلفیق این رقم را به ۳ میلیارد تومان ارزش خودرو افزایش داد. زارع 
توضیح داد: طبق مصوبه کمیســیون اگر ارزش روز خودرویی ۳ میلیارد تومان 

باشد معاف از مالیات است و بالاتر از آن مشمول مالیات یک درصد می شود.
سخنگوی کمیســیون تلفیق لایحه بودجه ۱۴۰۲ گفت: یکی دیگر از مصوبات 
کمیسیون تلفیق در مورد موضوع واردات خودرو آمبولانس بود. در لایحه بودجه 
آمده که واردات خودرو آمبولانس توســط سازمان اورژانس کشور، هال احمر 
و بنیاد شهید امور ایثارگران در سال آینده از پرداخت حقوق ورودی و عوارض 
گمرکی معاف است؛ کمیسیون تلفیق عاوه بر این مصوب کرد که دانشگاه های 
علوم پزشکی آمبولانس وارد کرده و آنها هم معاف از پرداخت حقوق ورودی و 

عوارض گمرکی می شوند.
وی افزود: موضوع دیگر درباره فروش مــواد اولیه قیر از محل تحویل نفت خام 
به پالایشگاه ها بود که در لایحه بودجه تا ســقف ۱۹ هزار میلیارد تومان آمده 
که کمیســیون تلفیق این موضوع را به ۲۵ هزار میلیارد تومان افزایش داد. قیر 

رایگان به بنیاد مسکن، راه و شهرسازی، بسیج و موارد دیگر برای مناطق محروم 
اختصاص داده می شــود. زارع همچنین گفت: در لایحــه بودجه آمده که حق 
انشعاب آب، گاز و برق برای مدارسی که ۵۰ درصد آن خیرساز است، تا ۵۰ درصد 
تخفیف وجود داشته باشد که کمیسیون تلفیق خوابگاه های متاهلی را هم اضافه 
کرد. وی ادامه داد: در لایحه بودجه سهم صندوق توسعه ملی از نفت ۳۰ درصد، 
سهم وزارت نفت از فروش نفت ۱۴.۵ درصد و سه درصد هم برای مناطق محروم 
و کمتر توسعه یافته در نظر گرفته شــده که در مجموع ۴۵.۵ درصد در بودجه 
عمومی تا سقف ۶۰۳ همت می شود. اگر دولت نتواند به این میزان نفت بفروشد 

این مجوز در لایحه آمده که از حساب ذخیره ارزی استفاده کند.
وی درباره مالیات واحدهای تولیدی، گفت: مالیات واحدهای تولیدی در سال 
جاری ۲۰ درصد بود که در ســال آینده ۱۸ درصد در نظر گرفته شده که این 
بخشودگی عاوه بر سایر معافیت ها و مشوق های قانونی است. نرخ حقوق ورودی 
هم در لایحه دولت از چهار درصد به یک درصد برای دارو و کالاهای اساســی 
کاهش پیدا کرده است. همچنین در راستای حمایت از کسب و کارهای اینترنتی 

و پلتفرم های داخلی مالیات آنها با نرخ صفر محاسبه می شود.
سخنگوی کمیسیون تلفیق لایحه بودجه همچنین بیان کرد: مجلس و دولت 
برای حمایت از تولید دغدغه دارند که در همین راستا مواد خام و نیمه خام در 

حوزه مدنی، صنایع فلزی و غیر فلزی و نفت و گاز و پتروشیمی مشمول مالیات 
بر عوارض صادراتی می شود.

وی این نکته را هم گفت که امروز فرصت کمیســیون های تخصصی برای ارائه 
پیشنهادات خود به کمیسیون تلفیق تمام می شود. لذا کمیسیون تلفیق از فردا 
صبح مجددا از تبصره ۱ لایحه بودجه در بخش درآمدی بررســی ها را شــروع 

می کند و احتمال تغییر در مصوبات وجود دارد.
زارع در مــورد اینکه آیا احتمال تغییر ســقف بودجه وجــود دارد، گفت: فعا 
کمیسیون تلفیق در بخش مربوط به نفت ۶۰۰۰ میلیارد تومان اضافه کرده است 
و ممکن است در مواردی درآمد دولت در تلفیق اضافه شود اما در نهایت بنای ما 
این است که سقف بودجه تغییر نکند و شاید یکی دو درصد با تغییر مواجه شود. 
ما به دنبال این هستیم که بودجه منطقی بسته شده و موضوع معیشت و اشتغال 

در نظر گرفته شود و به نوعی سقف بودجه افزایش پیدا نکند.
وی افزود: البتــه در بند »ی« تبصــره »ی« در موارد مربوط بــه فروش نفت 
موضوعاتی مازاد بر سقف بودجه ۱۹۸۴ همت بودجه عمومی دیده شده، ما هنوز 
تصمیم نگرفتیم که آیا اینها جزو سقف بودجه آورده شود یا خیر؟؛ نظر ما بر این 
است که بودجه با کسری مواجه نشود چون کسری منجر به نرخ تورم خواهد شد 

که به ضرر مردم است.
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وزیر ارتباطات عنوان کرد:
تاكيدات رهبر معظم انقلاب بــرای بهبود فضای 

كسب وكار و رونق اقتصادی
وزیر ارتباطات گفت: رهبر معظم انقلاب در بخشی از سخنرانی خود به لزوم بهبود 
فضای کسب وکار جهت رونق اقتصادی و پیشرفت کشور اشاره و برای رسیدن به این 
هدف الزاماتی مانند مقررات زدایی، حذف راه های پرپیچ وخم کسب مجوز، کمک در 

تأمین مالی برای فعالیت های بخش خصوصی را متذکر شدند.
»عیسی زارع پور« با انتشار پســتی در کانال »بله« خود نوشت: پس از برگزاری 
نمایشگاهی که روز شنبه در حسینه امام خمینی )ره( برای ارائه توانمندی های 
شرکت های دانش بنیان داخلی در حضور رهبر معظم انقلاب برگزار شد، دیروز 
جمعی از تولیدکنندگان و صاحبان کسب و کار در حوزه های مختلف با رهبر معظم 
انقلاب دیدار کردند. در این دیدار تعدادی از شرکت های فعال در حوزه فناوری 

اطلاعات و ارتباطات نیز حضور داشتند.
وی افزود: رهبر معظم انقلاب در بخشی از سخنرانی خود به موضوع لزوم بهبود 
فضای کسب و کار در جهت رونق اقتصادی و پیشرفت کشور اشاره و برای رسیدن 
به این هدف الزاماتی را متذکر شدند، از جمله لزوم مقرّرات زدایی و حذف راه های 
پرُپیچ  و خم کسب مجوز و ســایر فرآیندهای اداری، کمک در تأمین مالی برای 
فعالیت های بخش خصوصی، نظم و انضباط مالی در بودجه، رفع مداخلات دولتی 
در مالکیت و مدیریت بنگاه های اقتصادی و عدم رقابت دستگاه های دولتی با بخش 
خصوصی. ایشان همچنین از راه اندازی پنجره واحد ابراز رضایت فرمودند و آن را 
برای تسهیل تعامل کسب و کارها با بخش های گوناگون دولت مفید و ضروری 

توصیف کردند.
وزیر ارتباطات تصریح کرد: در ابتدای این جلســه نیز برخی مدیران این کسب 
وکارها به نمایندگی از حوزه فعالیت خود، به بیــان نظرات خود در حضور رهبر 
انقلاب پرداختند که دو نفر از آنان به ضرورت توســعه هوش مصنوعی در کشور 
و ظرفیت های فناوری اطلاعات برای توسعه کشور و حل مشکلات موجود اشاره 
کردند. یکی از این دو عزیز با لهجه شیرین اصفهانی به برخی از مشکلاتی که این 
روزها اکوسیستم فناوری اطلاعات کشور با آن روبرو است اشاره و راهکارهایی را نیز 

برای حل این مشکلات پیشنهاد کردند.

زارع پور: 
با مالك اينستاگرام و واتساپ مكاتبه شده است

وزیر ارتباطات گفت: تمام زیرساخت های وزارت ارتباطات پای کار پیام رسان ها آمده 
تا بتوانند خدمات با کیفیتی را به مردم ارایه کنند. عیسی زارع پور وزیر ارتباطات 
و فناوری اطلاعات در جمع خبرنگاران در حاشــیه نشست هیئت دولت درباره 
رفع فیلتر اینستاگرام و تلگرام گفت: آقای رییس جمهور در صدا و سیما گفتند 
از فعالیت هر پلتفرمی استقبال می کنیم، مشــروط بر اینکه حداقل به قواعدی 
که خودشان دارند پایبند باشــند. اخیرا مرکز ملی فضای مجازی با شرکت متا 
مکاتبه ای کرده و همین جا هم اعلام می کنیم که هر پلتفرمی که قواعد جمهوری 
 اسلامی ایران را بپذیرد یا به قواعد خودشان پایبند باشند حتما از آنها استقبال 

می  کنیم.
زارع پور گفت: الان ارتباط صوتی و تصویری در پیام رسان های کشور برقرار است و 
روزانه چند میلیون تماس تصویری و صوتی انجام می شود با کیفیت و روز به روز هم 
بر کیفتشان می افزایند. تمام زیرساخت های وزارت ارتباطات پای کار پیام رسان ها 
آمده تا بتوانند خدمات با کیفیتی را به مردم ارایه کنند. الان چهار تا پنج پیام رسان 
این کیفیت و قابلیت را دارند و ایتا هم بیشترین اقبال را بعد از اروبیکا دارد به زودی 

نسخه جدیدش ارایه می شود که تماس صوتی و تصویری در آن دیده شده است.
زارع پور وزیر ارتباطات همچنین گفت: به زودی نسخه جدید پیام رسان ایتا منتشر 
می شود و در نسخه جدید آن امکان تماس تصویری وجود دارد. عیسی زارع پور وزیر 
ارتباطات اظهار داشت: همانطور که رئیس جمهور در گفت وگوی تلویزیونی خود 
تاکید کرد، ما از فعالیت هر پلتفرم خارجی در ایران استقبال می کنیم مشروط بر 
اینکه حداقل به قواعد خودشان پایبند باشند. وی افزود: به تازگی مرکز ملی فضای 
مجازی با شرکت متا که مالک شــبکه های اجتماعی اینستاگرام و واتساپ است، 
مکاتبه کرده است که در این زمینه مذاکره کنند. وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات 
عنوان کرد: همین جا اعلام می کنیم هر پلتفرم خارجی که قواعد جمهوری اسلامی 
و یا حداقل قواعد خودشان را بپذیرد و به آن پایبند باشند که بتوانیم حقوق مردم را 
در این پلترفرم ها دنبال کنیم، استقبال خواهیم کرد. زارع پور بیان کرد: مصوبه فیلتر 
شدن اینستاگرام و تلگرام که رئیس جمهور هم به آن اشاره کردند ارتباطی به وزارت 
ارتباطات یا حتی دولت ندارد؛ این تصمیمی است که در دبیرخانه شورای عالی امنیت 
ملی با حضور سران سه قوه گرفته شده است. وی ادامه داد: ارتباط صوتی و تصویری 
در پیام رسان های کشور برقرار است؛ روزانه چند میلیون تماس تصویری و صوتی از 
طریق پیام رسان ها و با کیفیت انجام می شود و هر روز بر کیفیت آنها اضافه می کنند. 
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات افزود: همه زیرساخت های وزارت ارتباطات پای 
کار پیام رسان ها آمده که بتوانند خدمات باکیفیتی را به مردم ارائه کنند. حدود 5-4 
پیام رسان هایی که این روزها مردم از آن استفاده می کنند این قابلیت را دارند. زارع پور 
عنوان کرد: به زودی نسخه جدید پیام رسان ایتا که بعد از روبیکا بیشترین اقبال را 
داشته است، منتشر می شود و در نسخه جدید آن امکان تماس تصویری وجود دارد.

در جلسات شورای عالی فضای مجازی كشور چه گذشت؟
تقویت زیرساخت ها برای توسعه خدمات و تقویت اقتصاد دیجیتال برروی شبکه 
ملی، تاکید بر لزوم بهبود خدمات شبکه با توجه به افزایش حضور کسب و کارها در 
پلتفرم های داخلی، تاکید رئیس جمهور بر تسریع در تکمیل شبکه ملی اطلاعات 
از جمله مواردی است که در جلسات چند ماه اخیر شورای عالی فضای مجازی 
کشور مطرح شده است. در جلسات شــورای عالی فضای که به ریاست رییس 
جمهوری تقریبا هر ماه برگزار می شود، موضوعات و مسائل مرتبط با این حوزه مورد 
بررسی قرار میگیرد. جلسه ۱۹ مهرماه سال جاری برگزار شد که در آن گزارشی 
از وضعیت فضای مجازی کشور و میزان پیشرفت شبکه ملی ارائه و راهکارهای 
تقویت زیرساخت های شــبکه ملی مورد بحث و تبادل نظر قرار گرفت. در این 
جلسه با تاکید بر ضرورت توسعه خدمات داخلی و تقویت اقتصاد دیجیتال بر روی 
شبکه ملی مقرر شد، زیرساخت ها و سکوهای داخلی توسط دولت تقویت و برای 
حضور بیشتر کاربران داخلی تمهیدات و تسهیلات لازم پیش بینی شود. اما تاکید 
بر لزوم بهبود خدمات شبکه با توجه به افزایش حضور کسب و کارها در پلتفرم های 
داخلی از موضوعاتی بود که در جلسه آبان ماه بررسی شد. در این جلسه گزارشی 
از آخرین وضعیت شبکه ملی اطلاعات ارائه و همچنین وضعیت اقتصاد دیجیتال و 
چالش های موجود در این حوزه مورد بخث و تبادل نظر اعضا قرار گرفت. صیانت از 
حریم خصوصی و امنیت اطلاعات کاربران در پلت فرم های ایرانی نیز از دستورات 
جلسه بعدی در ۱۷ آبان ماه شورای  عالی فضای مجازی بود که اعضا پس از بحث و 
بررسی درباره آن مقرر کردند قوه قضائیه بخشنامه ای در این رابطه به دستگاه های 
مربوطه ابلاغ کند. در این جلسه همچنین بر استفاده بیشتر از پلت فرم های داخلی 
و تقویت ثبات شبکه به خصوص سرعت و کیفیت اینترنت تاکید و مقرر شد وزارت 
ارتباطات برای بهبود وضعیت خدمات شبکه اقدام کند.در این جلسه، اعلام شد که 
در حوزه اقتصاد دیجیتال، حضور کسب و کارها بر روی ۱۰ پلت فرم داخلی افزایش 
داشته و بیش از ۶۰ درصد از کسب و کارها در پلتفرم های ایرانی حضور پیدا کرده اند. 
همچنین میزان تحویل بسته های پستی نسبت به شهریور ماه افزایش قابل توجهی 
داشته است که نشان از رونق اقتصاد دیجیتال در حوزه کسب و کارهای خرد در 
فضای مجازی است؛ لازم به ذکر است در این جلسه همچنین حمایت دولت از 

حضور کسب و کارها در پلت فرم های ایرانی مورد تاکید قرار گرفت.

اخبار

بــا گســترش حمایت از 
پیام رســان های داخلی، 
برخی از کاربــران بر این 
عقیده انــد کــه تعــدد و 
پراکندگی پیام رسان های 
داخلی ســردرگمی آن ها را به دنبال داشته است؛ 
یک پیشنهاد این بود که همه آن ها تحت یک عنوان 
برای افزایش کیفیت خدمات ادغام شوند. در همین 
رابطه وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات هم به تعدد 
پیام رسان های داخلی اشاره کرده و این موضوع را 
هم فرصت و هم تهدید دانســت. طبق گفته وی، 
تنوع پیام رسان ها فرصت است چون هر کسی حق 

انتخاب دارد. 
تهدیدش هم این اســت که همه مردم نمی توانند 
در همه آنها حضور داشته باشند که بتوانند با همه 
ارتباط داشته باشند. زارع پور تأکید کرده بود برای 
حل این مشکل کار ویژه ای درحال انجام است که 

در تلاشند همه پیام رسان ها تا دهه فجر یا نهایت تا 
پایان سال به هم متصل شوند.

در همین رابطه رئیس ســازمان فناوری اطلاعات 
گفته است در پیام رسان های داخلی قابلیت هایی 
در حال شکل گیری است که موارد مشابه خارجی 
فاقد آن هستند. به گزارش سازمان فناوری اطلاعات 
ایران، نشستی مشترک با حضور سکوهای مشمول 
داخلی و بانوان کارآفرین از جمله تولیدکنندگان، 
عرضه کنندگان و دیگر فعالان برگزار شــد. محمد 
خوانساری، معاون وزیر ارتباطات اظهار داشت: در 
حال حاضر به حد نیاز، زیرساخت های فنی فراهم 
است اما دستیابی به وضعیت مطلوب چه برای این 
سکوها اعم از پیام رسان ها و شبکه های اجتماعی و 
چه برای کسب و کارهایی که به سکوهای داخلی 

مهاجرت کرده اند، نیازمند زمان بیشتری است.
رئیس ســازمان فنــاوری اطلاعات ایــران گفت: 
در پیام رســان های داخلــی قابلیت هایی در حال 
شکل گیری است که موارد مشــابه خارجی فاقد 
آن هســتند. وی افزود: معافیت های مالیاتی برای 
کســب و کارها و اســتفاده از تخفیف های پستی 

در صورت خرید از فروشــگاه های مســتقر در این 
ســکوها و همچنیــن کاهش سوءاســتفاده های 
مالی موجود بر بســتر خرید و فروش در این حوزه 
و ایجاد اطمینان برای مــردم، از جمله این موارد 
هســتند. وی بهبود وضعیت ابزارهــا، ویژگی ها و 

خدمات سکوهای داخلی را عامل مهمی در توسعه 
و گسترش کاربری آنها دانست و نسبت به برگزاری 
منظم نشســت های هم افزایی در راســتای حل 
 مشکلات کسب و کارهای دیجیتال روی این سکوها 

تاکید کرد.

با ارتقای كيفيت، اعتماد مردم برای مهاجرت به پيام رسان های داخلی تامين شود 

نمره قبولی برای پیام رسان های بومی
خوانساری: قابليت های جديد در پيام رسانهای داخلی شكل می گيرد

یکپارچه شدن پیام رسان های داخلی
محمدرضا اصنافی، کارشناس فناوری اطلاعات

در شرایط فعلی برای رشد پیام رسان های داخلی و ارایه خدمات با کیفیت بالا کاری که در کوتاه مدت می توان انجام داد این است که بار تجمیع آنها دست به کار شد. وجود یک پیام رسان قوی و با قابلیت سرویس دهی 
بالا می تواند نیاز کشور را به پیام رسان های خارجی مرتفع کند. اینکه ده پیام رسان به صورت همزمان با کیفیت خدمات رسانی متوسط فعالیت داشته باشند منجر به سردرگمی کاربران و تمایل برای ادامه استفاده از 

پیام رسان های خارجی خواهد شد. تنها کاری که در کوتاه مدت می توان انجام داد تجمیع آنهاست. 
در این راستا و برای ایجاد یک پیام رسان داخلی قوی اگر یک کنسرسیوم تشکیل شود و شورای عالی فضای مجازی در این رابطه وارد عمل شود، قطعا نتیجه بهتری خواهیم گرفت. در این کنسرسیوم برای تجمیع تمام 

دارایی های فنی، زیرساختی و عملی این پیام رسان ها تصمیم گیری شود. در این حالت می توان امید داشت پیام رسانی قوی ایجاد شود که توانایی رقابت با نمونه های خارجی خود را داشته باشد. 
از سوی دیگر حمایت های مالی مستقیم نیز منجر به شکست نمونه های بومی خواهد شد و پیشرفت را عملا متوقف خواهد کرد. دولت می بایست در حوزه تحقیق و توسعه این پیام رسان ها ورود کند و معافیت هایی را 
از جنس معافیت های مالیاتی و بیمه ای برقرار سازد. همچنین دولت اگر قصد حمایت مالی این پیام رسان ها را دارد می بایست کمک فناورانه داشته باشد. پرداخت مستقیم پول فعالیت پیام رسان ها را دچار اختلال 

کرده و آنها را به اصطلاح تنبل بار خواهد آورد.
همچنین دولت می تواند در راستای حمایت از این پیام رسان ها بر روی این کسب و کارها سرمایه گذاری کند. می تواند در این کسب و کارها سهیم شود. در شرایط فعلی مردم عادت کرده اند از پیام رسان های خارجی 
که خدمات با کیفیتی ارایه می دهند استفاده کنند. دولت با سرمایه گذاری و سهیم شدن در این کسب و کارها می تواند به ارایه خدمات با کیفیت کمک کند. البته همچنان تاکید بر وجود یک پیام رسان قوی در ازای 
ده پیام رسان ضعیف است. مردم در شرایط فعلی انتظار دارند کیفیت ارایه خدمات بالا برود. این مهم تنها با تجمیع پیام رسان ها در قالب یک پیام رسان قابل تحقق است. این اتفاق گامی رو به جلوست، هرچند تا نقطه 

مطلوب فاصله زیادی دارد.

شایلی قرائی 
News kasbokar@gmail.com

رییس جمهوری با بیان اینکــه به وزیر ارتباطات 
و بخش های دیگر از مسوولان همیشه گفتم که 
نباید در اینترنت اختلال باشــد، گفت: کاری که 
در ارتباط با فیبرنوری و شــبکه ملی اطلاعات در 
این دولت انجام شــده، قابل تقدیر است و وزارت 
ارتباطات شبانه روز کار می کند تا خطوط ارتباطی 
را برقرار کند و اینترنت در روســتا و شهر مشکلی 
نداشته باشــد. به گزارش مرکز روابط عمومی و 
اطلاع رسانی وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، 
آیت الله سید ابراهیم رییسی، رییس جمهوری در 
گفت وگوی تلویزیونی که در شــب سالروز ورود 
بنیانگذار انقلاب برگزار شــد، درباره انتقاداتی که 
به سرعت و دسترســی اینترنت مطرح می شود، 
گفت: نظرم در زمینه اینترنت عوض نشده است. 
زندگی، کســب و کار و ارتباطات مردم در بستر 
فضای مجازی انجام می شــود. بــه عبارتی این 

محیط، محیط زیست مردم ما محسوب می شود 
و باید آرامش بخش باشد و دسترسی ها به راحتی 
صورت گیرد. به وزیر ارتباطات و بخش های دیگر 
از مسوولان همیشــه گفتم که نباید در اینترنت 
اختلال باشد و مردم باید راحت از آن استفاده کنند 
و اختلال در اینترنت موجب گله ما و همچنین گله 

مردم هم هست.
وی با تقدیر از وزارت ارتباطــات ادامه داد: کاری 
که در ارتباط با فیبرنوری و شــبکه ملی اطلاعات 
در ایــن دولت انجام شــده، قابل تقدیر اســت و 
وزارت ارتباطات شبانه روز کار می کند تا خطوط 
ارتباطی را برقرار کند و اینترنت در روستا و شهر 

مشکلی نداشته باشــند. آیت الله رییسی در مورد 
محدودیت های ایجاد شده در دسترسی به تعدادی 
از پلتفرم های خارجی تصریح کرد: قبل اغتشاشات 
محدودیتی برای دسترسی به پلتفرم های خارجی 
ایجاد نشــده بود. اما این پلتفرم ها بستری برای 
ایجاد ناامنی شد. کجا اجازه می دهند یک پلتفرم 

خارجی بستری برای ایجاد ناامنی باشد؟
رییس دولت سیزدهم با بیان اینکه مخاطب موضوع 
اینترنت فقط وزارت ارتباطات نیست، خاطرنشان 
کرد: در جلسات دبیرخانه شورای عالی امنیت ملی 
با حضور همه قوا بررسی شده است که اگر پلتفرم ها 
همچنان بستر ناامنی باشند، نمی توان به آنها اجازه 

فعالیت داد. اروپایی ها چرا دو استاندارد دارند؟ آنها 
برای خودشان می پســندند که دفتر خدمات هر 
پلتفرمی که در داخل کشور آنها فعالیت می کند، در 
داخل آن کشورها وجود داشته باشد، شورای عالی 
امنیت ملی هم همین را خواسته که آنها پاسخگوی 
فعالیت خود باشند و در کشور ما ناامنی ایجاد نکنند. 
رییس جمهوری با تاکید بر اینکه، هر پلتفرمی باید 
پاسخگو باشد، زیرا وقتی پاسخگو نباشد، مشکل 
ایجاد می شود و بستر ناامنی می شوند، اظهار کرد: 
وزارت ارتباطات تلاش کرد تا پلتفرم های داخلی 
ایجاد کند تا مردم از این پلتفرم ها استفاده کنند 
که این کار شده است تا مردم در کسب و کار دچار 
مشکل نشوند. من معتقدم اختلالی در اینترنت نباید 
باشد و ما حتما موافق اختلال در اینترنت نیستیم، 
اما هر پلتفرمی بخواهد در کشور فعالیت کند نباید 

در کشور ناامنی ایجاد کند.

گارتنر پیش بینی کــرد فروش رایانه های 
شــخصی و گوشــی های موبایل در سال 
۲۰۲۳، بــرای دومیــن ســال متوالــی 
کاهش پیدا خواهد کرد و فروش گوشــی 
به پایین تریــن رکورد ۱۰ ســاله خواهد 
رسید. شرکت تحقیقات فناوری اطلاعات 
گارتنر در گزارشی پیش بینی کرد فروش 
تلفن همراه از یک میلیارد و 4۰۰ میلیون 
دســتگاه در ســال ۲۰۲۲، چهار درصد 
کاهش پیدا کرده و به یک میلیارد و ۳4۰ 
میلیون دستگاه در سال ۲۰۲۳ می رسد. 
فروش تلفن همراه در سال ۲۰۲۱، به یک 
میلیارد و 4۳۰ میلیون دستگاه رسیده بود.

این رکورد، نزدیک به سطح فروش سال 
۲۰۰۹ است که گوشــی های بلک بری 
و نوکیا، بازار را در اختیار داشــتند و اپل 
تلاش کرد از نفــوذ آنها کم کنــد. بازار 
تلفن همراه در سال ۲۰۱5 با فروش یک 
میلیارد و ۹۰۰ میلیون دســتگاه، به اوج 

خود رسید.
رنجیت اتــوال، مدیر تحقیقــات گارتنر 
در مصاحبه ای گفــت: پاندمی کووید به 
تغییرات اساسی منجر شد که در جریان 
آن، افــرادی که از خانــه کار می کردند، 

احســاس کردند نیازی بــه تغییر مرتب 
گوشی ندارند. مصرف کنندگان به مدت 
طولانی تری یک گوشــی را نگه می دارند 
و در فقدان فنــاوری جدید قابل توجهی، 
به جای قراردادهای ثابت، از قراردادهای 

منعطف استفاده می کنند.
تقاضا برای تلفن های هوشمند و رایانه های 
شخصی در دوران پاندمی کووید، در ابتدا 
افزایش چشــمگیری پیدا کرد اما اواسط 
سال گذشته، ضعیف شد. افزایش نرخ بهره 
و هزینه زندگی در سراســر جهان، تقاضا 
برای تلفن های هوشــمند را کاهش داده 
و به شرکت های مختلف از سامسونگ تا 
اپل آسیب زده است. پیش بینی می شود 
فروش رایانه شــخصی پــس از افت ۱۶ 
درصدی در سال ۲۰۲۲، امسال ۶.۸ درصد 
دیگر کاهش پیدا خواهد کرد. شرکت های 
لنوو، هیولت پاکارد و دل، ســه شــرکت 

بزرگ سازنده رایانه شخصی هستند.
بر اســاس گزارش رویترز، رکــود بازار 
دســتگاه های موبایل در ســال ۲۰۲۳، 
تحت تاثیر دورنمای اقتصادی مثبت تر و 
رشد احتمالی هزینه مصرفی و شرکت ها، 

آهسته خواهد شد.

بیت کوین کاهش خود به زیر منطقه پشتیبانی ۲۳هزار 
دلار را افزایش داد، حتی منطقه پشتیبانی ۲۲هزار و 5۰۰ 
دلاری را نیز قبل از اینکه قیمت شروع به افزایش دوباره 
کند، آزمایش کرد و پایین نزدیک به ۲۲هزار و 5۱۹ دلار 
تشکیل شد. حرکت بالاتر از سطوح ۲۲هزار و ۶5۰ دلار 
و ۲۲هزار و ۸۰۰ دلار بود، قیمت حتی به بالای ســطح 
۲۳.۶درصد فیب اصلاحی حرکت نزولی از ۲۳هزار و ۹5۱ 
دلار بالا به پایین ۲۲هزار و 5۱۹ دلار سقوط کرد و اکنون 

در بالای سطح ۲۳هزار دلار تثبیت می شود.
در زمان نگارش این مطلــب، قیمت بیت کوین همچنان 
زیر ۲۳هزار و ۲۰۰ دلار و میانگین متحرک ســاده ۱۰۰ 
ساعته معامله می شــود و به نظر می رسد که در نزدیکی 
منطقه ۲۳هزار و۲5۰ دلاری با مقاومت قوی روبرو است. 
علاوه بر این، یک کانال رو به رشــد کلیدی با پشتیبانی 
نزدیک به ۲۳هزار دلار در نمودار ساعتی بیت کوین وجود 
دارد. مقاومت فوری نزدیک به سطح ۲۳هزار و ۲۰۰ دلار و 
میانگین متحرک ساده ۱۰۰ ساعته است. مقاومت اصلی 
بعدی نزدیک به منطقه ۲۳هزار و ۲5۰ دلاری اســت که 
نزدیک به سطح 5۰ درصدی فیب اصلاحی حرکت نزولی 

از ۲۳هزار و۹5۱ دلار به پایین ۲۲هزار و 5۱۹ دلار است.
حرکت واضح به بالای مقاومت ۲۳هزار و ۲5۰ دلار ممکن 
است قیمت را بیشــتر افزایش دهد. در مورد ذکر شده، 
ممکن است قیمت تا سطح ۲۳هزار و ۶5۰ دلار افزایش 
یابد. مقاومت بعدی می تواند نزدیک به سطح ۲4هزار دلار 

باشد. هر گونه سود بیشتر ممکن است قیمت بیت کوین 
را به سطح ۲5هزار دلار برساند. اما اگر قیمت بیت کوین 
نتواند مقاومــت ۲۳هــزار و ۲5۰ دلاری را برطرف کند، 
می تواند حرکت نزولی دیگری را آغاز کند. حمایت فوری 
در ســمت نزولی نزدیک به منطقه ۲۳هزار دلاری و خط 

روند کانال است.
حمایت اصلی بعدی نزدیک به منطقــه ۲۲هزار و ۸5۰ 
دلاری است. یک شکست به زیر ســطح ۲۲هزار و ۸5۰ 
دلار ممکن است قیمت را به ســطح ۲۲هزار و 5۰۰ دلار 
برساند و ضرر بیشتر ممکن است در کوتاه مدت قیمت را 
به ۲۲هزار و ۲۰۰ دلار برساند. مجموع ارزش بازار جهانی 
ارزهای دیجیتالی در حال حاضر ۱.۰5 تریلیون دلار برآورد 
می شود که این رقم نسبت به روز قبل ۱.۰۳ درصد بیشتر 
شده است. در حال حاضر 4۲.۳۹ درصد کل بازار ارزهای 
دیجیتال در اختیار بیت کوین بوده که در یک روز ۰.۰5 

درصد افزایش داشته است.
حجم کل بازار ارزهای دیجیتال در ۲4 ســاعت گذشته 
4۶.۶۱ میلیارد دلار اســت کــه ۱۸.۲۶ درصد کاهش 
داشــته اســت. حجم کل در امور مالی غیر متمرکز در 
حال حاضر ۳.۹۶ میلیارد دلار اســت که ۸.4۹ درصد از 
کل حجم ۲4 ســاعته بازار ارزهای دیجیتال است. حجم 
تمام ســکه های پایدار اکنون 4۲.۲4 میلیارد دلار است 
 که ۹۰.۶۳ درصد از کل حجم ۲4 ســاعته بازار ارزهای 

دیجیتال است.

دســتورالعمل »کمیته مبارزه با مــواد مخدر در 
فضای مجــازی« در مرکز ملی فضــای مجازی 
نهایی شد. به گزارش معاونت فرهنگی، اجتماعی 
و امور محتوایــی مرکز ملی فضــای مجازی، به 
دنبال تلاش های صورت گرفتــه در حوزه مقابله 
با آســیب های فرهنگــی و اجتماعی، جلســه 

تخصصی به منظور نهایی ســازی دســتورالعمل 
»کمیتــه مبــارزه بــا مــواد مخــدر در فضای 
مجازی« در معاونــت فرهنگی،اجتماعی و امور 
 محتوایــی مرکز ملــی فضای مجازی تشــکیل 

شد.
در این جلســه کــه با حضــور مدیــرکل روابط 

عمومــی و کارشناســان ســتاد مبارزه بــا مواد 
مخدر برگزار شــد، متن پیش نویس دستوالعمل 
نخســت کمیته مبارزه با مواد مخــدر در فضای 
مجازی بررســی و اصلاح شــد که این اصلاحات 
با اســتفاده از نظرات واصل شــده از دستگاه ها 
 )ســپاه و فراجا( صورت پذیرفته و به تایید نهایی

 رسیده اســت. در این ســند یک کمیته ملی با 
حضور نمایندگان ۱۸ دســتگاه تخصصی ایجاد 
شــده که علاوه بــر ایــن کمیتــه، کمیته های 
اســتانی با حضور نمایندگان مرکــز ملی فضای 
 مجازی و ســتاد مبــارزه با مواد مخدر تشــکیل 

شود.

رييس جمهوری در گفت وگوی تلويزيونی با مردم:

اقدامات وزارت  ارتباطات قابل تقدیر است

خطر ریزش بیت کوین نزدیک است؟کاهش دوباره فروش گوشی موبایل و رایانه

دستورالعمل »کمیته مبارزه با مواد مخدر در فضای مجازی« نهایی شد


